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Milí spoluobčané,

se začátkem léta přichází doba sluníčka, dovolených, vody, dětí na prázdninách, večer-
ních posezení nad špekáčky nebo koktejlem… Věřím, že není mnoho z vás, kteří by se 
na léto netěšili. 

Tak jako tak mi to nedá se neohlédnout za uplynulými měsíci, kdy se toho u nás v obci 
nedělo málo. A že nabídka byla pestrá – od sportovních aktivit (Jarní rozběh), přes ko-
munitní a společenské (jarmark a blešák, představení ochotnického spolku, povídání pa-
mětníků) až k akcím pro děti (Pohádkový les, Dětský den), a to jsem zdaleka nevyjmeno-
vala všechny.  Chtěla bych moc poděkovat všem, kteří se na akcích jakýmkoliv způsobem 
podílejí. Díky za váš čas, aktivitu, kreativitu a nasazení, s  nimiž děláte Husinec a Řež 
příjemným místem pro mnoho z nás. Je vidět, že v naší obci to skutečně žije! 

Ať už budete sedět při západu slunce na bahamské pláži nebo budete sledovat špičky 
alpských ledovců, věřím, že si vzpomenete, že i v naší obci je krásně a budete se rádi 
vracet domů. 

Přeji vám všem krásné léto!  
Michaela Peigerová 

Fotografie na titulní straně: Michal Břicháč. Fotografie na 2. straně:  Jana Nedělová
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M U N I P O L I S
Vážení občané,
už nějakou dobu v  naší obci využívá-
me službu MUNIPOLIS, díky které vás 
můžeme efektivně informovat přímo do 
vašeho telefonu. Přihlaste se k odběru 
informací a už nikdy nezmeškáte důle-
žité novinky a upozornění z naší samo-
správy. Informace podle vašich zájmů 
vám budeme posílat e-mailem, SMS 
nebo jako zprávu do aplikace. Služba je 
zdarma!

Co vám přihlášení do MUNIPOLIS při-
náší?
• Upozornění na krizové události – 

výpadky energií, blížící se vichřice, 
povodně, dopravní uzavírky, varová-
ní před podomními prodejci, apod.

• Novinky a důležitá upozornění 
z úřadu 

• Pozvánky na kulturní a sportovní 
akce

• Možnost vyjádřit svůj názor v online 
anketách

• Mobilní aplikaci samosprávy s uži-
tečnými funkcemi

V registračním procesu si sami mů-
žete nastavit, jaké typy informací vás za-
jímají (např. kultura, doprava, majitelé 
zvířat). Doporučujeme vyplnit vaše te-
lefonní číslo a ulici, abychom vás moh-
li rychle varovat v případě nečekaných 
událostí (např. havárie vody, přívalové 
deště atd.) Vaše údaje jsou v bezpečí 
a v souladu s GDPR.
Přihlaste se k odběru informací: 
https://husinec-rez.munipolis.cz/
Registrovat se můžete také osobně pří-
mo na našem úřadu – rádi vám pomů-
žeme.

Oficiální aplikaci MUNIPOLIS naší 
samosprávy si můžete stáhnout přímo 
na App Store nebo Google Play. Poté si 
stačí přidat naši obec a budete mít in-
formace vždy po ruce.

Michaela Peigerová
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Usnesení č. 1/1/2023
Zastupitelstvo volí ověřovateli zápisu 
z veřejného zasedání pana Daniela Mü-
nicha a pana Davida Brože.

Usnesení č. 1/2/2023
1. Zahájení, schválení programu
2. Složení slibu člena zastupitelstva 

obce Husinec
3. Důležitá témata měsíce
4. Kontrola usnesení z 19. prosince 

2022
5. Schválení smlouvy o pronájmu hos-

pody
6. Schválení darovací smlouvy – dar 

ÚJV Řež a. s. na zpravodaj
7. Rozpočtové opatření č. 11 (2022) – 

informace starostky o úpravě roz-
počtu pro rok 2022

8. Rozpočtové opatření č. 12 (2022)
9. Rozpočtové opatření č. 1 (2023)
10. Ostatní
11. Závěr

Usnesení č. 1/3/2023
Zastupitelstvo obce Husinec schvaluje 
uzavření smlouvy o podnájmu nebyto-
vých prostor v budově č. p. 173, která 
je součástí pozemku st. č. 290 o výmě-
ře 173 m², v k. ú. Husinec u Řeže, obec 
Husinec, okres Praha-východ, mezi SK 
Husinec-Řež a panem Ladislavem Eli-
áškem. Text smlouvy je přílohou č. 2 
tohoto zápisu.

Usnesení č. 1/4/2023
Zastupitelstvo obce Husinec schvaluje 
uzavření darovací smlouvy o poskytnu-
tí finančního daru na vydání časopisu 
„Naše vesnice“ ze strany ÚJV Řež, a. s. 
Text smlouvy je přílohou č. 3 tohoto zá-
pisu.

Usnesení č. 1/5/2023
Zastupitelstvo obce Husinec schvaluje 
rozpočtové opatření č. 12/2022, které 
tvoří přílohu č. 4 tohoto zápisu.

Usnesení č. 1/6/2023
Zastupitelstvo obce Husinec schvalu-
je rozpočtové opatření č. 1/2023, které 
tvoří přílohu č. 5 tohoto zápisu.

Usnesení č. 2/1/2023
Zastupitelstvo volí ověřovateli zápisu 
z veřejného zasedání paní Hanu Kro-
mmerovou a pana Pavla Martináska.

Usnesení č. 2/2/2023
1. Zahájení, schválení programu
2. Důležitá témata měsíce
3. Kontrola usnesení z 23. ledna 2023
4. Schválení smlouvy s Cetinem
5. Schválení odpisového plánu pro rok 

2023 pro ZŠ a MŠ Husinec-Řež 
6. Schválení přesunu prostředků mezi 

fondy ZŠ a MŠ Husinec-Řež 

7. Schválení záměru o budoucím bez-
úplatném převodu pozemků mezi 
obcí a Středočeským krajem

8. Schválení převodu finančních pro-
středků z dotace pro JSDH Husinec 

9. Schválení členů komise pro výbě-
rové řízení na zhotovitele hasičské 
zbrojnice  

10. Rozpočtové opatření č. 2
11. Zpráva ze zasedání finančního vý-

boru
12. Ostatní
13. Závěr

Usnesení č. 2/3/2023 
Zastupitelstvo obce Husinec schvalu-
je uzavření dohody o spolupráci při 
výstavbě optické sítě v Husinci se spo-
lečností Cetin, a. s. a k podpisu dohody 
pověřuje starostku obce Michaelu Pe-
igerovou. Text dohody je přílohou č. 1 
tohoto zápisu. 

Usnesení č. 2/4/2023 
Zastupitelstvo obce Husinec schvaluje 
odpisový plán ZŠ a MŠ Husinec-Řež 
pro rok 2023. Odpisový plán je přílohou 
č. 2 tohoto zápisu.
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Usnesení č. 2/5/2023 
Zastupitelstvo obce Husinec schvaluje 
přesun prostředků ZŠ a MŠ Husinec-
Řež ze zlepšeného hospodářského vý-
sledku  roku 2022 do rezervního fon-
du ZŠ a MŠ Husinec-Řež, a to v  část-
ce 230 377,82 Kč a do fondu odměn 
ZŠ a MŠ Husinec-Řež, a to v  částce 
150 000 Kč. 
Hlasování odloženo. 

Usnesení č. 2/6/2023 
Zastupitelstvo obce Husinec schvaluje 
záměr budoucího bezúplatného převo-
du pozemků mezi obcí Husinec a Stře-
dočeským krajem v souvislosti s pláno-
vaným projektem rekonstrukce ulice 
Nad Údolím. Koordinační výkres je pří-
lohou č. 3 tohoto zápisu.

Usnesení č. 2/7/2023 
Zastupitelstvo obce Husinec schvaluje 
převedení finančních prostředků z  do-
tace pro JSDH Husinec ve výši 89 482 Kč 
do rozpočtu JSDH Husinec. 

Usnesení č. 2/8/2023 
Zastupitelstvo obce Husinec jmenuje 
v  rámci výběrového řízení na realizaci 
výstavby hasičské zbrojnice, v  souladu 
s § 42 odst. 1 zákona č. 134/2016 Sb., 
o zadávání veřejných zakázek (dále jen 
zákon), pětičlennou komisi ve slože-
ní Vendula Gálová, Kateřina Studnič-
ková, Petr Bacil, Jakub Strnad a David 
Brož a  dále náhradníka, kterým bude 
v  případě potřeby jeden z  dalších čle-
nů zastupitelstva obce Husinec. Zastu-
pitelstvo obce Husinec tímto pověřuje 
jmenovanou komisi k  provádění úko-
nů podle zákona. Jedná se především 
o úkony spojené s otevíráním nabídek, 
posouzením a hodnocením nabídek. 
Zastupitelstvo obce pověřuje starostku 

obce provedením výběru dodavatele dle 
doporučení a závěrů hodnotící komise, 
dále provedením případného rozhod-
nutí o vyloučení účastníka a o zrušení 
zadávacího řízení v  zákonem stanove-
ných případech. 

Zastupitelstvo obce pověřuje starost-
ku obce, Michaelu Peigerovou, podpi-
sem smlouvy s vybraným dodavatelem.

Usnesení č. 2/9/2023
Zastupitelstvo obce Husinec schvalu-
je rozpočtové opatření č. 2/2023, které 
tvoří přílohu č. 4 tohoto zápisu.

Usnesení č. 2/10/2023
Zastupitelstvo obce Husinec ukládá 
starostce, aby v souladu s předvolební-
mi sliby a prohlášením na ustavujícím 
zasedání zastupitelstva o úsporách vy-
užívala k zajišťování odborných prací 
přednostně pracovníky placené z obec-
ního rozpočtu, nikoliv externí dodava-
tele a nenavyšovala tak nadále náklady 
obce. Pokud by to z jakýchkoliv důvodů 
nebylo možné, nevidí zastupitelstvo dů-
vod k zachování tří uvolněných míst ve 
vedení obce.

Usnesení č. 2/11/2023
Zastupitelstvo pověřuje starostku vy-
pracovat a zveřejnit zprávu o činnosti 
vedení obce za období od 17. 10. 2022 
do 28. 2. 2023 a to zejména na zvýšení 
nákladů obecního rozpočtu v souvislos-
ti se zvýšením počtu uvolněných funk-
cionářů. Cílem zprávy je zhodnotit, zda 
zvýšení nákladů přineslo obci prospěch. 
Zpráva bude projednána na příštím 
VZZ obce.

Usnesení č. 2/12/2023
Zastupitelstvo pověřuje vedení obce, aby 
provedlo kroky vedoucí k urychlenému 

vyřešení problémů souvisejících se sta-
vem kanalizace v obci, a to zejména:
1. Zajistit dlouhodobě bezporucho-

vý stav a ekonomický provoz všech 
částí kanalizačního systému v obci. 
Zavést měření objemu zpracováva-
ných odpadních vod ze všech částí 
systému. 

2. U kanalizace ve vlastnictví Vodár-
ny Kladno-Mělník a. s. (VKM) pro-
vozované společností Středočeské 
vodárny a.s. (SVAS) zajistit rekon-
strukci systému v nutném rozsahu 
vlastníkem a do doby provedení re-
konstrukce zajistit udržování kana-
lizace ve funkčním bezporuchovém 
stavu provozovatelem, a to zejména 
pravidelným čištěním. 

3. U kanalizace ve vlastnictví obce 
a  provozované obcí zajistit ekono-
mický provoz a spravedlivé rozúčto-
vání nákladů na uživatele bez nut-
nosti dotací z obecního rozpočtu. 

Termín je stanoven na 31. 12. 2023.

Usnesení č. 2/13/2023
Zastupitelstvo obce Husinec pověřuje 
starostku k ukončení záboru veřejného 
prostoru společností Induspon v oblas-
ti deponie obce u zadní vrátnice ÚJV 
v nejbližším možném termínu.

Z
A

S
T

U
P

IT
E

L
S

T
V

O



6

Usnesení č. 3/1/2023
Zastupitelstvo volí ověřovateli zápisu 
z  veřejného zasedání paní Jitku Krou-
povou a paní Vendulu Gálovou.

Usnesení č. 3/2/2023
1. Zahájení, schválení programu
2. Důležitá témata měsíce
3. Kontrola usnesení z 12. dubna 2023
4. Schválení smlouvy se  společností 

EKO-KOM – smlouva o spolupráci 
při zajištění zpětného odběru a za-
řazení místa zpětného odběru do 
obecního systému odpadového hos-
podářství

5. Schválení dodatku ke smlouvě o za-
jišťování a financování dopravní ob-
služnosti pro rok 2023 

6. Schválení přesunu prostředků mezi 
fondy ZŠ a MŠ Husinec-Řež 

7. Schválení dohody o spolupráci při 
výstavbě veřejné dopravní a tech-
nické infrastruktury se společností 
Induspon s. r. o.

8. Schválení členů komise pro výběro-
vé řízení na technický dozor stavby

9. Schválení závěrečného účtu obce 
Husinec za rok 2022

10. Rozpočtové opatření č. 3
11. Ostatní
12. Závěr

Usnesení č. 3/3/2023
Zastupitelstvo obce Husinec schvaluje 
uzavření smlouvy o spolupráci při zajiš-
tění zpětného odběru a zařazení místa 
zpětného odběru do obecního systému 
odpadového hospodářství se společnos-
tí EKO-KOM a. s. a k podpisu smlouvy 

pověřuje starostku obce Michaelu Pei-
gerovou. Text smlouvy je přílohou č. 1 
tohoto zápisu.

Usnesení č. 3/4/2023
Zastupitelstvo obce Husinec schvaluje 
uzavření dodatku ke smlouvě o zajišťo-
vání a financování dopravní obslužnosti 
pro rok 2023 se Středočeským krajem 
a k podpisu dodatku pověřuje starostku 
obce Michaelu Peigerovou. Text dodat-
ku je přílohou č. 2 tohoto zápisu.

Usnesení č. 3/5/2023
Zastupitelstvo obce Husinec schvalu-
je přesun prostředků ZŠ a MŠ Husinec 
-Řež ze zlepšeného hospodářského vý-
sledku  roku 2022 do rezervního fon-
du ZŠ a MŠ Husinec-Řež, a to v  část-
ce 230 377,82 Kč a do fondu odměn 
ZŠ a MŠ Husinec-Řež, a to v  částce 
150 000 Kč. 

Usnesení č. 3/6/2023
Zastupitelstvo obce Husinec schva-
luje uzavření dohody o spolupráci 
při výstavbě veřejné dopravní a tech-
nické infrastruktury se společností 
Induspon s. r. o. a k  podpisu dohody 
pověřuje starostku obce Michaelu Pei-
gerovou. Text dodatku je přílohou č. 3 
tohoto zápisu. 

Usnesení č. 3/7/2023
Zastupitelstvo obce Husinec jmenuje 
v rámci výběrového řízení na technický 
dozor stavby hasičské zbrojnice, v sou-
ladu s § 42 odst. 1 zákona č. 134/2016 
Sb., o zadávání veřejných zakázek (dále 

jen zákon), tříčlennou komisi ve složení 
Vendula Gálová, Kateřina Studničková 
a Pavel Martinásek a dále náhradníka, 
kterým bude v  případě potřeby jeden 
z dalších členů zastupitelstva obce Husi-
nec. Zastupitelstvo obce Husinec tímto 
stanovuje, že výběrové řízení bude ve-
deno jako uzavřené a pověřuje jmeno-
vanou komisi k provádění úkonů podle 
zákona. Jedná se především o úkony 
spojené s otevíráním nabídek, posouze-
ním a hodnocením nabídek. Zastupitel-
stvo obce pověřuje komisi provedením 
výběru dodavatele dle doporučení a zá-
věrů hodnotící komise, dále provede-
ním případného rozhodnutí o vyloučení 
účastníka a o zrušení zadávacího řízení 
v zákonem stanovených případech. 
   Zastupitelstvo obce pověřuje starost-
ku obce Michaelu Peigerovou podpisem 
smlouvy s vybraným dodavatelem.

Usnesení č. 3/8/2023
Zastupitelstvo obce Husinec schvaluje 
celoroční hospodaření obce a závěreč-
ný účet obce za rok 2022 včetně zprávy 
pracovníků odboru finanční kontroly 
Krajského úřadu Středočeského kraje 
o výsledku přezkoumání hospodaření 
obce za rok 2022 bez výhrad. Podklady 
tvoří přílohu č. 4 tohoto zápisu.

Usnesení č. 3/9/2023
Zastupitelstvo obce Husinec schvaluje 
celoroční hospodaření Základní a ma-
teřské školy Husinec-Řež a závěrečný 
účet Základní a mateřské školy Husi-
nec-Řež za rok bez výhrad. Podklady 
tvoří přílohu č. 5 tohoto zápisu.
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Z P R Á V Y  Z  O B C E  A  R A D N I C E
Chodník ulice Hlavní
Stavební firma, která staví chodník 
v ulici Hlavní, přes veškerou naši snahu 
nedodržela termín dokončení, který byl 
stanoven na 30. 4. 2023. Momentálně 
běží sankce dle smlouvy o dílo, které fir-
mě budeme účtovat. Aktuálně je téměř 
hotová celá trasa chodníku s výjimkou 
nedodělků v  křižovatkách, především 
oblouk před ÚJV. Stavební firma pro-
jevila snahu zakázku dokončit, snad se 
tak stane a nebudeme muset poptávat 
někoho dalšího na dokončení našeho 
chodníku. Pro nás je to poučení do bu-
doucna, abychom se více zaměřili na za-
dávací podmínky při výběru dodavatele 
stavebních prací.

Komunální odpad
Chtěli bychom vám tímto připomenout, 
kdo ještě nemají zaplacený poplatek za 
komunální odpad za rok 2023, nechť 
tak učiní dle vyhlášky 1/2021 do 30. 6. 
2023. Poplatek můžete uhradit osobně 
na pokladně OÚ v úředních hodinách, 
převodem na účet nebo letošní novin-

kou QR kódem. Všechny informace 
naleznete na webových stránkách obce 
Husinec.

Opravy výmolů na silnicích
Jako každý rok i po zimě se musí obejít 
místní komunikace, zjistit stavy výmo-
lů a nechat opravit. Velké díry jsou již 
opraveny a zvažujeme nabídku na opra-
vu mrazových spár a prasklin na míst-
ních komunikacích. Jedná se o zalévá-
ní spár a prasklin asfaltovou zálivkou 
za horka s  prořezem a vyčištěním, aby 
nedocházelo k dalšímu trhání asfaltu 
a vzniku síťových rozpadů.

Kulturní akce v obci
Přechod ze zimy do jara je již za námi, 
a to všechny vyhnalo z  tepla domova 
na venkovní akce konané venku a  nás 
těší, že se v  obci koná mnoho akcí, 
kde si každý najde svůj šálek kávy. Od 
sportovních přes kulturní i takové, kde 
se něco nového můžete naučit. Mezi 
akce, které již proběhly, patří Jarní roz-
BĚH, pálení čarodějnic, velikonoční 
dílny u  Pasáčka, divadelní představení 
místního ochotnického spolku, setkání 
pamětníků u Konkávy, nabitý program 
v  Polepšovně ducha, nově rekonstru-
ovaná cukrárna Sarnia, šipkový turnaj 
v  Hospůdce U  Hřiště, Pohádkový les 
od SPŠ na stezce Čestmíra Šimáněho, 
Řežský jarmark a blešák, kubbový tur-
naj u  Hastrmana, výlety s  TOM-ŘEŽ, 
příprava a výsev květné louky, Dětský 
den a pravidelné domácí zápasy SK 
Husinec-Řež (přípravky, mladších žáků 
a dospělých). 
V obci to rozhodně žije pro všechny vě-
kové kategorie. 

Projekty
Projekt přístavby školy má již pravo-
mocné stavební povolení. Hledáme 
vhodný dotační titul, kterým by se mohl 
projekt z  části financovat. Tělocvična 
s třídou pro družinu dostala veškeré vy-
jádření od dotčených orgánů a byla po-
dána žádost o stavební povolení.  Vjezd 
od obce čekáme na vypsání dotace od 
SFDI. Byl nám odevzdán aktualizovaný 
pasport kanalizace. Další projekty, které 
se po obci začínají realizovat, je optické 
napojení nemovitostí sítí CETIN a pří-
prava výměny svítidel veřejného osvět-
lení. Budeme informovat samostatně. 

Zeleň v obci
Po zimním spánku je všechno v  roz-
puku, sekání po obci probíhá, tak jak 
je potřeba, abychom zde měli krásné 
prostředí pro život. Jsme rádi, že se nám 
podařilo poskytnout lidem možnost 
neomezeného přistavení kontejnerů na 
bioodpad ze zahrad a rádi vidíme, že je 
to hojně využito. Přidali jsme rozkvetlé 
květiny do truhlíků na zastávkách a před 
OÚ a znovu osázeli i kašnu na pozemku 
dvora obecního úřadu. Moc děkujeme 
zahradnictví Flos za poskytnutí květin 
k osázení obecního mobiliáře.

Kateřina Studničková
a Vendula Gálová

Poděkování
Děkuji všem občanům, kteří jsou uži-
vateli kanalizace ve vlastnictví obce, za 
spolupráci při výměně vodoměrů a ná-
sledném nahlášení stavu měněného vo-
doměru. 

Petra Novotná
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O P T I C K Á  S Í Ť  V  O B C I

Obec uzavřela v měsíci dubnu dohodu 
o spolupráci se společností CETIN, díky 
které bude v horizontu 5 let vybudována 
v obci optická síť, která připojí k inter-
netu všechny stávající i budoucí domy.  

V síti CETIN působí více jak 20 
poskytovatelů internetu, jakými jsou 
například T-Mobile, Vodafone, WIA 
a další. Zjednodušeně řečeno – CETIN 
instaluje a provozuje optické kabely, 
poskytovatelé po nich dodávají služby, 
jako je připojení k internetu nebo te-
levize. Společnost CETIN bude v  obci 
nabízet optický internet až do domu 
či bytu. Pro uživatele budou dostupné 
tarify 250/250 Mbit/s, 500/500 Mbit/s, 
1000/500 Mbit/s a 2000/1000 Mbit/s. 
Jednotlivé tarify si už zákazník domluví 
přímo se svým poskytovatelem připoje-
ní do internetu. 

Výstavba sítě je rozdělena do několi-
ka etap. V první etapě se zjišťuje zájem 
občanů o optický internet, a to hlavně 
v dolní a horní Řeži, kde lze domy velmi 
rychle připojit pomocí nadzemního ve-
dení. Pokud bude s optickou přípojkou 
souhlasit alespoň 50 % z oslovených do-
mácností (cca 250), bude optická síť zre-
alizována v celé obci do 5 let. Jako obec 
pevně věříme, že se v oslovené lokalitě 
zájem najde a obec tak začneme posou-
vat do 21. století. Oblast první etapy je 
uvedena na přiložené mapce a pověření 
pracovníci společností CETIN a O2 zjiš-
ťují zájem o přípojku a vysvětlují tech-
nický postup připojení právě v  těchto 
měsících (květen, červen).

Zde musíme ještě zdůraznit, že optic-
kou přípojku buduje společnost CETIN 
zcela zdarma a pro občany nevznikají 
žádné náklady s  jejím pořízením. Ná-
klady nese až oživení přípojky někte-

rým z  poskytovatelů internetových 
služeb, viz jejich seznam na stránkách 
https://zrychlujemecesko.cz.

Další etapy budou následovat. Nyní 
čekáme na dobudování chodníku na 
ulici Hlavní. Pod budovaný chodník 
pokládá společnost CETIN páteřní op-
tické rozvody, ze kterých zároveň při-
pojuje sousední domy. Domy v  okolí 
chodníku by mohly být připojovány 
koncem tohoto roku. Díky těmto páteř-
ním rozvodům budeme moct připojit 
školu (snad 2024) a následně realizovat 
propojení Husince a Řeže ulicí Husi-
necká (předpoklad 2024). Jakmile bude 
páteřní rozvod dotažen do Husince, 
provede se realizace nadzemní optické 
sítě i v Husinci (2024/2025). Doufáme, 
že se v roce 2024 povede připojit i síd-
liště Nad Údolím. Zbylé oblasti obce se 
budou připojovat kombinací nadzemní-
ho a podzemního vedení v průběhu let 
2024 až 2026. Termín připojení lokality 
Červená skála zatím není stanoven. Jde 
o komplikovanou oblast, kde musí být 
celá optická infrastruktura položená 
pod chodníkem a výkopy přivedená i 
k  jednotlivým domům. Tuhle akci mu-
síme řádně naplánovat, abychom pře-
dešli případným komplikacím. Červená 
skála disponuje už v současné době so-

lidním připojením k internetu. Lze zde 
využít technologii DSL bondingu od 
CETINU nebo vysokorychlostní inter-
net přes koaxiální vedení od společnosti 
WIA. Velmi pozitivní je také informace, 
že všechny projekty výstavby, které se 
v obci poslední 2 roky realizují, počítají 
s optickými rozvody, a tak nebude třeba 
rozkopávat již postavené. 

Aktuální průběh realizace optic-
ké sítě sledujte na stránkách obce, kde 
byla zřízena speciální sekce Potřebuji 
si zařídit/Optický internet. Klíčové in-
formace budeme zveřejňovat také na 
obecním Facebooku. Pokud bude ze 
strany občanů zájem, můžeme udělat 
i  tematické setkání k  dané problema-
tice. Své dotazy můžete také zasílat na 
speciálně zřízenou emailovou schránku 
optika@husinec-rez.cz.

Realizační skupina optické sítě
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V E Ř E J N É  O S V Ě T L E N Í  V   R O C E  2 0 2 3
Vážení občané. Rádi bychom vás touto 
cestou seznámili s  tím, jakým směrem 
se bude ubírat veřejné osvětlení (dále 
jen VO) v obci. Na řadě míst je VO v ka-
tastrofálním stavu nebo vůbec neexis-
tuje. Minulé vedení obce začalo s řadou 
aktivit vedoucích ke změně a přechodu 
na moderní LED osvětlení. Ulice K Ho-
telu je experimentálně osvětlena LED 
svítidly. Ulice Ke Skalce, autobusová 
zastávka na Červené skále a roh hřiště 
jsou osvětleny solárními LED lampami. 
Kromě toho si obec nechala v roce 2022 
vypracovat generel veřejného osvětle-
ní, díky kterému máme ucelený soubor 
pravidel, jak dále rozvíjet veřejné osvět-
lení v naši obci. S obsahem samotného 
generelu a navazujících aktivit bychom 
vás rádi seznámili v tomto článku. Ptáte 
se, k čemu je generel veřejného osvětle-
ní? 

Cílem generelu veřejného osvětlení je 
zpracování hlavního souboru světelně-
-technických parametrů osvětlení po-
zemních komunikací města (v souladu 
se zákonem č. 13/1997 Sb., prováděcí 
vyhláškou č. 104/1997 Sb., souborem 
norem ČSN EN 13201 Osvětlení po-
zemních komunikací, předběžnou čes-
kou technickou normou ČSN P 36 0455 
Osvětlení pozemních komunikací – Do-

plňující informace, normou ČSN EN 
12464-2 Světlo a osvětlení pracovních 
prostorů – Část 2: Venkovní pracovní 
prostory a dalšími technickými norma-
mi). Světelně technické parametry jsou 
zpracované za účelem zajištění kvalit-
ního osvětlení pozemních komunika-
cí, jimiž se řídí projektování, realizace 
i kontrola kvality VO při rekonstrukci, 
obnově, modernizaci a výstavbě veřej-
ného osvětlení ve městech se současným 
požadavkem na minimalizaci příkonu 
osvětlovacích soustav, a to při dodržení 
nezbytných požadavků na bezpečnost 
dopravy, osoby a majetku. Generel nám 
zpracovala firma METROLUX s. r. o.

Za velmi dlouhým a normami boha-
tým textem se skrývá jen soubor pravi-
del, jak pro danou obec budovat veřejné 
osvětlení založené na technologii LED, 
aby svítilo, kam je potřeba a jeho provoz 
byl také ekonomicky efektivní. V gene-
relu je naše obec rozdělena do 3 zón, kdy 
každá má své vlastní specifické vlastnos-
ti a požadavky na světlení viz mapka. 
Kromě intenzity osvětlení se řeší také 
teplota chromatičnosti, index podá-
ní barev, optické směrování svítidla do 
zájmových míst a mnoho dalších para-
metrů (cca 30). Zohledňuje se osvětlení 
v době nočního klidu, ale také provoz na 
místních komunikacích a autobusových 
zastávkách. Generel neřeší konkrétního 
výrobce, ale určuje seznam parametrů, 
dle kterých lze vybrat svítidlo u několika 
výrobců.

Pro naši obec definuje generel teplo-
tu chromatičnosti 2 700 K, což odpoví-
dá barvě světla jako u klasické žárovky. 
Index podání barev 70. Stávající sodí-

kové výbojky mají 20 a pod jejich svět-
lem jsou barvy velmi zkreslené. Podání 
barev bude pod novými LED svítidly 
mnohem věrohodnější. Osvětlení bude 
vybaveno funkci AstroDim, která zajis-
tí automatické stmívání svítidla v době 
nočního klidu. Životnost svítidel je ga-
rantována na minimálně 15 let a ke ka-
ždé konfiguraci parametrů existuje ně-
kolik výrobců. Spotřeba LED svítidla se 
při stejném nebo vyšším světelném toku 
pohybuje na 2/3 klasických, dnes použí-
vaných, sodíkových výbojek. 

Naše obec je vybavena přibližně 
320 lampami. Celkový příkon dosahu-
je 25  kW a spotřeba za rok se přibli-
žuje ke 100 MWh, to odpovídá částce 
365 000 Kč za rok. Většina svítidel jsou 
vysokotlaké sodíkové výbojky o příko-
nu 70 W. Jen na přechodech pro chodce 
mají svítidla příkon 250 W. 

S ohledem na vysoké zastoupení sta-
rých sodíkových výbojek máme mož-
nost využít dotačního programu EFEKT 
a přibližně 200 svítidel ještě letos vymě-
nit. Zbylé lampy pak v  nadcházejících 
letech. Výměna těchto svítidel by moh-
la vést k  roční úspoře několika desítek 
MWh. Na přípravě a realizaci projektu 
nyní aktivně pracujeme. 

Generel byl také poskytnut i deve-
loperům a výsledek první instalace je 
už nyní možné vidět v nové výstavbě v 
lokalitě Nad Údolím. Zajděte se podí-
vat, jak by mohlo vypadat osvětlení celé 
obce do několika let a posoudit rozdíl 
v osvětlení silnice starým svítidlem a 
novým LED. Pro případné zájemce je 
generel k nahlédnutí na obecním úřadě 

váš tým OÚ
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S O C I Á L N Í  A  K U L T U R N Í  K O M I S E
Povídání o Boženě Němcové
25. 4. jsme se v  hojném počtu sešli 
v konferenčním sále ÚJV na již třetí be-
sedě s dramaturgyní Vršovického diva-
dla MANA Věrou Maškovou, tentokrát 
na téma život a dílo Boženy Němcové. 
Oželeli jsme hudební doprovod, proto-
že jsme tušili, že životní příběh Boženy 
Němcové a její dílo vrchovatě naplní 
dvě hodinky určené pro naše setkání. To 
se potvrdilo, a tak jsme si odnášeli nové 
dojmy i poznatky. A jak se mi někteří 
z vás svěřili, pozoruhodná na povídání 
paní Maškové je zejména skutečnost, 
že dokáže vyprávět poutavě a takovým 
způsobem, že se nám, divákům, velká 
část informací zapíše do paměti natr-
valo. Myslím, že je to hlavně tím, že je 
z jejího vyprávění cítit zaujetí a emoce, 
které se pak přenášejí na nás do hlediště. 

Setkání pamětníků
30. 5. se na venkovním prostranství 
u  Konkávy uskutečnilo setkání míst-
ních pamětníků a seniorů. Počasí nám 
přálo, a tak jsme si ve stínku spolu 
s dobrým občerstvením prohlíželi staré 
fotky, které spousta z  vás doneslo, ale 
také jiné poklady. Ať už to byly kroniky 
zaznamenávající vítání občánků, kde se 
leckteří přítomní našli spolu se svými, 
tehdy čerstvě narozenými dětmi. Nebo 
nová kronika kapličky, staré zpravodaje, 
kronika ženského spolku apod. Udělali 
jsme si také malou anketu, kolik z pří-
tomných lidí se v Řeži narodilo a kolik se 
jich přistěhovalo v  raném dětství. Také 
jsme si zafilozofovali na téma, po koli-
ka letech a zda vůbec se z náplavy může 
stát starousedlík. A moc příjemné bylo 

zjištění, že to není jen o samotných le-
tech, které člověk v dané obci stráví, ale 
především o  tom, jak s místem splyne, 
jak ho vezme za své včetně lidí, kteří zde 
žijí a jestli ze žití zde nejen profituje, ale 
i něco ze sebe dává. Věřte tedy, že každý, 
kdo v rámci svého života byl vytržen ze 
svých kořenů a pokouší se je zasadit na 
jiném místě, má šanci zakořenit pevně 
a svůj život znovu nechat rozkošatět.

Plánované akce

3. 10. Autorské čtení
Někdy to je tak, že za vámi témata chodí 
sama, a tak i ke mně přišla možnost zre-
alizovat pro vás jedno příjemné setkání. 
Pan Petr Kadaník se umí dívat na život 
z různých stran, a navíc prostřednictvím 
svých fejetonů dokáže vše s nadhledem, 
humorem a citem zprostředkovat i nám.

Napadlo vás někdy zamyslet se třeba 
nad takovou běžnou věcí, jako je klíč?

„Mít klíč znamená, že se mám kam 
vrátit, nebo si alespoň myslím. Moje na-
děje nebo můj pocit jistoty. Klíč nestačí 
k tomu, abych se těšil.

A když žmoulám v ruce klíč a vrátit 
se nechci? Někdo po mně chce, abych se 
tam vrátil, ale já přece vím, že nechci? 
Klíč můžu zahodit. Nejde ale zahodit 
pocity, vzpomínky, smutky, pocity křiv-
dy – to je třeba si odžít. Sám před sebou 
se neschovám.“

Možná i tento fejeton zazní na pláno-
vaném podzimním čtení, které se usku-
teční v prostorách knihovny OÚ. Vidím 
to před očima: podzimní mlhavé odpo-
ledne, zlatavé odlesky barevného listí 
za okny, posluchači v  teple s  voňavým 

čajem a autor v ušáku čte ze své knihy, 
na kterou dopadá malý kužel světla ze 
staré lampy… Pokud vás tato představa 
naladila podobně jako mne, tak si pište 
datum do diářů a doražte.

12. 10. Zájezd na koncert dětských do-
movů do Nového Strašecí
Mohl by to být hezký den. Vypravíme 
pro vás autobus, na místě vás bude čekat 
občerstvení, a především hudební vy-
stoupení dětí z dětských domovů i jejich 
profesionálního hosta. Přidejte se k nám 
a vyzkoušejte, jestli je takováto akce to 
pravé pro vás.

14. 11. Povídání o Václavu Havlovi 
a Pavlu Kohoutovi
Čeká nás opět povídání s paní Maško-
vou, tentokrát tematicky laděné ke Dni 
boje za svobodu. Máte-li chuť, pište si 
do diářů a doražte.

Spolupráce s Klecany
I nadále máte možnost využívat akce 
pořádané v  Klecanech v  rámci Akade-
mie třetího věku.
Čekají vás tato témata:
21. 8. Zábavná historie českých králo-
ven
2. 10.  Zábavná historie umění
4. 12. Zábavná historie silvestrovských 
svátků 

Akce se konají od 10 hodin v Klubu 
volného času v budově bývalého úřadu 
na adrese Do Klecánek 52.

Kavárnička pro rodiče s dětmi
Stále probíhá pravidelné setkávání ma-
minek, tatínků ale i prarodičů s dětmi. 

Jaro je pomalu za námi, a i když bylo, co se týče počasí, trochu nevyzpytatelné, my jsme rozhodně nezaháleli.
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Veškeré potřebné informace najdete na 
následujících kontaktech: 
• obecní web a nástěnky obce
• WhatsApp skupina
• e-mail 
kavarnickaprorodicesdetmi@gmail.com
• stejnojmenná facebooková stránka
• tel. číslo 607 675 610 

Těší se na vás Aneta Jirásková.

Užívejte si vše, co nám toto krásné 
roční období nabízí, a budeme se na 
vás těšit na některé z podzimních akcí. 
Pokud byste chtěli být zařazeni do mai-
ling listu, aby vám chodily pozvánky ad-
resně, zašlete vaši emailovou adresu na 
socialni-komise@husinec-rez.cz.
 Hana Krommerová

N O V É  A K C E  P R O  D Ě T I  Z  D Í L N Y  S P Š

Adventní dílna a Výstava betlémů
V sobotu 27. 11. 2022 se v knihovně OÚ 
konala první Adventní dílna pro děti za-
měřená na výrobu betlémů. Po krátkém 
úvodním vysvětlení, co nám betlémy 
v čase Vánoc připomínají a jaké techni-
ky si lze vyzkoušet, se děti rozdělily do 
tří skupin a začalo se tvořit.

Nejnáročnější na výrobu byl betlém 
vyráběný technikou Tiffany vitráže z ba-
revných sklíček. Ta se nejprve musela 
nařezat a obrousit do požadovaného 

tvaru. Potom se hrana sklíček oblepila 
měděnou páskou a jednotlivé dílky se 
k sobě spájely. Hotové betlémy se skvě-
le hodí k zavěšení do okna, kde se krása 
výrobku umocní procházejícím svět-
lem. Pro hru světel je jako dělaný i bet-
lém z papírové vitráže. Při této technice 
je hlavní výjev vystřižený z černého kar-
tonu a jeho pozadí je vytvořeno nalepe-
ním dílků z barvených průsvitných pa-
pírů do nepravidelné mozaiky. Betlém 
z  přírodních materiálů poskytl dětem 

velkou míru tvůrčí svobody a fantazie 
dětí byla přímo odzbrojující. 

Vyrobené betlémy byly vystaveny na 
Štědrý den a Boží hod vánoční v řežské 
kapličce, odkud si mohli příchozí odnést 
betlémské světlo. Dobrovolné příspěvky 
za svařák a perníčky byly darovány far-
nosti Odolena Voda. 

Dětská laboratoř
Dětská laboratoř je seriálová akce, je-
jímž cílem je dětem zábavnou formou 
zprostředkovat poznatky z  přírodních 
a technických věd. Poslední únorovou 
neděli jsme se v jídelně řežské školy za-
měřili na „Polymery z kuchyně“. 

Po vysvětlení, že polymery jsou veli-
kánské molekuly vzniklé opakovaným 
řetězením jednodušších molekul, jsme 
se pustili do výroby škrobu z  brambor 
a plastu z mléka a octa.

Škrob, obsahující polymerní mole-
kuly složené z tisíců molekul glukózy, je 
velkou zásobárnou energie v rostlinách. 

Tvořivé, naučné i zábavné
Rodiče ze Spolku přátel školy připravili pro děti několik zbrusu nových tvořivých, naučných a zábavných aktivit. Před loňským ad-
ventem proběhla první Adventní dílna, koncem února první Dětská laboratoř. Na apríla jsme se potkali na první Velikonoční dílně 
pod širým nebem, a na konci května se děti vydaly na dobrodružnou cestu Pohádkovým lesem, a hned následující den si mohla 
první skupina dětí osvojit základy první pomoci v novém kurzu. Doufáme, že se tyto nové akce budou líbit, a že tak založíme zase 
další každoroční tradici. Zatím to vypadá slibně. Věříme, že také nalákáme nové členy do našich řad.
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Kromě jídla ale nám může posloužit 
i jako přírodní lepidlo. Poté co děti zís-
kaly škrob z brambor, připravily si škro-
bový maz a s  jeho pomocí si vyrobily 
velikonoční vajíčka z  nití či gázy. Jako 
výztuž pro vytvarování použily nafu-
kovací balónek, který po zaschnutí na-
škrobených materiálů stačí propíchnout 
a vyrobená dekorace již drží tvar sama. 

Mléko a ocet jsme použili k  výrobě 
plastu, připomínajícího galalith, první 
uměle vyrobený plast, z něhož se vyrá-
běly knoflíky, korále ad. Děti si tvaroho-
vitou hmotu obarvily a vytvarovaly dle 
fantazie. Po týdnu schnutí získají trvan-
livé figurky, korálky či ozdoby.

Velikonoční dílna
Na úspěšnou Adventní dílnu navázala 
v  neděli 2. 4. 2023 Velikonoční dílna 
v parku U Pasáčka, kam od deseti hodin 
začaly přicházet děti s rodiči. 

Do připravených květináčů si zasely 
osení, z papíru si vyrobily a nazdobily 
zápichy ve tvaru oveček, vajíček nebo 
zajíčků, které pak dozdobily korálky 
a mašlí. Pro nejmenší děti byla připrave-
ná polystyrenová vajíčka k pomalování 
fixami, pro starší, a jak se ukázalo i  tr-
pělivější děti, vajíčka vyfouknutá, která 
zdobily voskem. V chladném dopo-
ledni rozehřátý vosk tuhl velice rychle, 
ale výsledky byly překrásné. Ti, co měli 
zmrzlé ruce, se mohli zahřát pletením 
pomlázky nebo u ohniště a za dobrovol-
ný příspěvek si opéct buřta či páreček. 

Čaj byl pro děti zdarma a kdo raději 
horkou polévku, kávu nebo něco dobré-
ho z Konkávy, mohl si na místě u stánku 
zakoupit.

Po třinácté hodině se dosela rozkvet-
lá louka a ve čtrnáct hodin se vrátka ve-
likonoční dílny zavřela. 

Pohádkový les
Další novinkou SPŠ byl Pohádkový les, 
který se konal v sobotu 27. 5. Vloni ote-
vřená stezka prof. Čestmíra Šimáně se 
na odpoledne proměnila v českou po-
hádku. Děti čekalo 11 zastavení s  roz-
manitými úkoly, na nichž odpovídaly 
princeznám, učily se pohybové zaklí-
nadlo na ochranu před zlými silami, 
pomáhaly motýlu Emanuelovi, Makové 
panence a Karkulce, procházely mlhou 
k  rybníčku Brčálníku, v bludném lese 
hledaly postavičky z  pohádek a večer-
níčků, Karkulčinu babičku zachránily 
před vlkem a dostaly za to sladkou od-
měnu, protáhly se pavoučí sítí, s hajným 
Robátkem zatloukaly hřebíky nebo coby 
lišky probíhaly liščí norou, před cílem je 
čekala hlavní čarodějnice, teta Bimbula, 
u  které zopakovaly pohybové zaklína-
dlo, a pak hurá do cíle, kde už netrpěli-

vě čekali Křemílek a Vochomůrka, kteří 
byli zvědaví, koho děti potkaly v blud-
ném lese. Kdo měl štěstí, potkal cestou 
i cikánku, která všechny trochu zdržo-
vala. Za každý splněný úkol děti dosta-
ly razítko do kartičky, kterou navrhly 
děti ze školního počítačového kroužku. 
V  cíli každý dostal kromě posledního 
razítka i pomeranč na cestu do Konká-
vy, kde čekala za splnění všech úkolů 
zasloužená odměna – zmrzlina. 

Poděkování
Všechny akce jsou možné jen díky dob-
rovolníkům, kteří pomáhají s přípravou 
a jsou ochotni se zúčastnit akcí za kaž-
dého počasí. Speciální dík patří všem 
pohádkovým postavám za autentické 
ztvárnění jejich rolí, které si jistě velmi 
užily. Veliký dík patří technické četě 
OÚ. Děkujeme také Konkávě a paní 
Doušové z Potravinové banky pro Prahu 
a Středočeský kraj za odměny pro děti. 
Za finanční podporu děkujeme OÚ, 
ÚJV Řež, a. s. a Nadaci České pošty; za 
půjčení laboratorních pomůcek ÚACH 
AV ČR.

Silvie Švarcová, Kateřina Špidlenová 
a Ivana Ledvinka, SPŠ

M I L Í  Č T E N Á Ř I
V naší knihovně přibude před létem 

bezmála třicet nových knih. Žánr je pes-
trý, autoři čeští i zahraniční, knihy pro 
dospělé i děti, např. Vondruška, Ponca-

rová, Mornštajnová, Steelová, Robert-
sová a další. Pevně doufám, že si vybere 
každý a budete mít na prázdniny a do-
volenou tu správnou „duševní potravu“. 

Knihovna bude přes léto otevřena 
jako obvykle, každý čtvrtek od 16.00 do 
18.00, kromě 17. a 24. srpna. Těším se na 
vás a hlavně si užijte krásné a pohodové 
léto, pokud možno s knížkou v ruce.

Petra Novotná

Ž
IV

O
T

 V
 O

B
C

I



13

J A R N Í  R O Z B Ě H  L E T O S  P O Č T V R T É
Poslední březnová sobota patřila i letos 
velké sportovní akci, kde nejde ani tak 
o výkony, jako o radost z pohybu a tý-
mového ducha. Na start se letos postavi-
lo 140 běžců všech věkových kategorií, 
prim hrály i letos týmy. 

Příjemným překvapením letošního 
ročníku byla účast na nejdelších tra-
sách. Zatímco vloni jsme registrace na L 
(7,4 km) a XL (11,4 km) počítali na prs-
tech jedné ruky, letos se na trasu L při-
hlásili dva běžci a na XL dokonce devět 
běžců a dvě běžkyně! Tradičně nejoblí-
benější trasou zůstává i letos S (1,7 km), 
kterou si zaběhlo 62 běžců.

Nejde poděkovat úplně všem, kdo 
s  přípravou a realizací pomáhali, bylo 
vás hodně a všichni jste pro hladký prů-
běh nepostradatelní. Za všechny snad 

jen díky hlavnímu stálému partnerovi 
této akce, Skupině ÚJV! 

Dojmy a poděkování vystihují nejlé-
pe komentáře letošních účastníků:

„Chtěla bych celému organizačnímu 
týmu, pomocníkům i dobrovolníkům 
poděkovat za krásný zážitek! Letos jsme 
se s dcerami účastnili Jarního rozBĚHu 
poprvé, ale atmosféra byla tak senzač-
ní, že určitě ne naposled. Dcery hned 
v úvodu zaujala překážková dráha, ská-
kací hrad atd., dále pak spoustu podob-
ně starých dětí v okolí a jejich společné 
nasazení, líbila se nám i hromadná roz-
cvička a vůbec celá atmosféra, včetně 
odvážného běhu hasičů. Zkrátka moc 
Vám všem děkujeme a budeme se těšit 
příště, určitě vytvoříme tým a pozveme 
i kamarády. Michaela“

„Děkuji za skvělou organizaci úplně 
všeho a smekám. Je to takový náš běh 
pro tři generace, s režskou duší. Ivana“

„Moc vám děkujeme za tak skvělou 
akci. Obdivuji všechny, kdo se zapojili. 
Je to fajn, mít tady takové sousedy. Ven-
dula“

„Děkuji za super závod. Co se týká 
zajištění trasy, to bylo naprosto perfekt-
ní, jako neznalý trati jsem neměl ni-
kde problém. Zázemí atd. úplně skvělé 
i  voucher do okolních stánků výborný 
nápad pro udržení lidí na místě, jen holt 
to počasí bylo proti. Byl to krásný závod 
na hezkém místě. Budu rád, když se do 
pořádání pustíte příští rok znovu. Jakub“

Radka Vokatá
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V Í T Á N Í 
O B Č Á N K Ů

Jarní sezona společenských akcí je v pl-
ném proudu a každý si určitě najde to 
své. Nicméně věřím, že mezi nejmilej-
šími akcemi můžeme jmenovat tradiční 
Vítání občánků. 

V  pátek 26. května v  deset hodin 
dopoledne už plná knihovna obecního 
úřadu netrpělivě očekávala slavnostní 
událost. O umělecký doprovod akce se 
postarala děvčata ze čtvrté třídy naší zá-
kladní školy a pak už dostali příležitost 
naši nejroztomilejší návštěvníci – noví 
občánci Husince-Řeže. Tentokrát jsme 

jich přivítali devět – šest chlapců a tři 
děvčata. 

Milá Magdaléno, Kláro, Natálie, milý 
Eriku, Janku, Štěpáne, Hynku, Jaku-
be a  Mikuláši, ještě jednou vás vítáme 

v naší krásné obci a přejeme vám, abys-
te zde našli všechno, co budete v životě 
potřebovat a vždy se sem budete rádi 
vracet!

Michaela Peigerová

C U K R Á R N A  S A R N I A
Po dvou měsících provozu naší kavár-
ny-cukrárny Sarnia v horní části Řeže 
je dobré zhodnotit, co se povedlo a co 
naopak ne. 

Co se povedlo dokonale, je využití 
dětského mini hřiště. Ve velké oblibě je 
hlavně je lezecká stěna, kde se děti vy-
řádí a posílí své svalstvo. Případné pády 
ochrání velká žíněnka, která zároveň 
slouží jako gymnastické náčiní, takže 
se mohou zvesela trénovat stojky, hvěz-
dy a kotouly. Mrňata využijí pískoviště 
a v dětském domečku mohou provádět 
své výtvarné pokusy. Často jsou využí-
vány houpačky i lanový žebřík. Během 
června zavěsíme i další dvě houpačky 
pro dospělé, aby se i mámy a tátové po-
houpali.

Velmi dobře funguje i objednávání 
dortů a pečiva z naší výroby. Jednič-
kou jsou malé máslové svatební koláčky 
a 3D dorty pro děti.

Zákazníci kladně hodnotí změnu 
vnitřního interiéru, venkovního poseze-
ní pod pergolou a zejména systém jejího 
foliového opláštění, které nejvíce ocení 
za deštivého a chladného počasí.

A co se nám nepovedlo. Neodhadli 
jsme prodejní dobu, která je v současné 
době od středy do neděle od 12.00 do 
20.00. Protože o takto dlouhou prodej-

ní dobu není zájem, upravili jsme čas na 
dobu od 11.00 do 19.00, kterou zavede-
me od 10. června.

Takže zveme všechny obyvatele i „ne-
obyvatele“ Řeže na čerstvé pečivo, dort 
s dobrou kávou, chlebíčky, případně na 
sklenku vína nebo něčeho ostřejšího. 

Myslíme, že budete překvapeni pří-
jemnou obsluhou i prostředím, které 
vám nabízíme.

Ivana Šarochová a Michal Beneš



Ž
IV

O
T

 V
 O

B
C

I
15

H O S P O D S K É  K V Í Z Y 
V   P O L E P Š O V N Ě  D U C H A

Co to je hospodský kvíz? 
Hospodský kvíz je týmová vědomostní 
soutěž, která probíhá v hospodách, re-
stauracích či barech. Kvíz se skládá z ně-
kolika kol a typicky se každé kolo věnuje 
jinému tematickému okruhu otázek. 
Nemusíte se obávat, že byste se měli 
ztrapnit před ostatními svou případnou 
nevědomostí, otázky jsou promíchány 
tak, aby si každý našel své téma. Okru-
hy zahrnují různá témata jako historii, 
zeměpis, filmy, hudbu, kulturu, logické 
hádanky a mnoho dalšího. Po každém 
kole následuje přestávka na občerstvení 
(čtěte pivo) a sečtení průběžných vý-
sledků moderátorem, který vás provází 
celým večerem.

Kvízy v Polepšovně 
Kvízy v Polepšovně pořádáme každý 
druhý pátek v měsíci, již tedy proběh-
ly kvízy tři - v dubnu, květnu a červnu. 
Soutěží se u nás v týmech o maximál-
ním počtu pěti lidí, ale můžete jít klidně 
i jen ve třech nebo stále čekáme na prv-
ního sólo odvážlivce.

Otázky si vymýšlí Daniela Tallová 
sama – to je ta slečna, co pro vás vaří 
už druhý rok piva pod značkou Polep-
šovna ducha a moderování se skvěle ujal 
Petr Moucha – to je ten, co má pivovar 
Moucha :-). Kvízy máme rozdělené do 
5 tematických okruhů po osmi otáz-
kách, některé otázky obsahují video či 
audioukázku. Příkladem již proběhlých 
okruhů otázek jsou „Evropští panovní-
ci”, „Hokejové mistrovství světa,” „Ve-
černíček“ nebo „České filmy minulého 
století”. Každý kvíz končí bonusovou 
tipovací otázkou. Tým, který je svým ti-
pem nejblíže, dostane pivo pro celý stůl 
zdarma. Uhodli byste tipovací otázku 
z dubna? „Určitě většina z vás někdy jela 
z Řeže vlakem, na železniční stanici Řež 

se dostanete pouze pomocí lávky pro 
pěší přes Vltavu. Kolik prken je celkově 
na mostě použito?” 

Vítězové jednotlivých kol 
V prvním kole dominoval domácí tým 
z Řeže 5Vší, v druhém kole se titul pře-
sunul do Klecan díky týmu Chytráci 
z Klecan. Jsme rádi, že každé kolo bylo 
naplněné maximálním počtem dvanácti 
týmů. Mnoho týmů chodí pravidelně, 
například domácí Jantaři, Tomášova sé-
gra nebo Datorysy. Vždy je skvělá atmo-
sféra a o vítězství se napínavě bojuje do 
poslední otázky. 

Další kolo kvízů 
Další kvízy nás čekají 14. července, 
11.  srpna a 8. září. Přihlásit se můžete 
přes sociální sítě nebo nám napište na 
email: info@polepsovnaducha.cz. Star-
tovné je 250 Kč za celý tým a vítězný 
tým vyhrává slevu 50 % na pivní útratu 
u nás na baru + každý člen vítězného 
týmu dostane jedno naše lahvové pivo 
dle výběru. 

Danka Tallová
a tým Polepšovny ducha

Druhá sezóna provozu Polepšovny ducha je v plném proudu a s ní přišlo i několik 
změn. Kromě nových stolů, kovárny a pizza pece jsme obohatili i náš program o pra-
videlné hospodské kvízy.
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H O T E L  V L T A V A

Hotel Vltava je neodmyslitelnou sou-
částí naší obce už pěknou řádku let. 
A když se v roce 2015 řešilo jeho uzavře-
ní a v  roce 2016 se zde konal poslední 
obecní ples (na území naší obce), všich-
ni netrpělivě očekávali, co se s objektem 
bude dít. Ale ono se nic neděje, ani po 
téměř osmi letech. Tedy alespoň z vněj-
šího pohledu. Za tu dobu se vystřídalo 
několik majitelů a připravovali různé 
záměry a projekty. Z každého však po-
stupně z různých důvodů sešlo. Poslední 
majitel má připravený projekt a vydané 
stavební povolení na vybudování tzv. 
Alzheimer-centra, neboli pobytového 
zařízení sociálních služeb s  kapacitou 
114 ubytovaných a restaurací pro 160 
strávníků. 

Aktuální možnosti celého prostoru 
se odvíjí primárně od polohy objektu 
v aktivní zóně záplavového území a od 

nového územního plánu, který vstoupil 
v platnost v dubnu 2022. 

Když se podíváte na obrázky, je pa-
trné, že stavba zejména kvůli záplavo-
vému území nemá příliš možností na 
změnu či rozšíření půdorysu. Zákon-
né vymezení aktivní zóny záplavového 
území je totiž velmi striktní v tom, co je 
možné na takovém území postavit, nebo 
spíše nepostavit. Co se pak týče využití, 
je třeba nahlédnout do územního plánu. 
Ten prostor začleňuje do kategorie OM 
(občanské vybavení – komerční zařízení 
malá a střední). V praxi to znamená, že 
zde můžeme očekávat administrativní 
budovu, možná obchod nebo třeba opět 
hotel, případně jinou stavbu pro veřej-
né občanské vybavení. Územní plán 
jednoznačně vylučuje například stavbu 
bytovek k trvalému bydlení nebo jinou 
velkokapacitní ubytovací zástavbu. 

Jak se celá situace nakonec vyvine, 
v tuto chvíli záleží na záměrech soukro-
mých majitelů v mezích zákona a územ-
ního plánu. Nicméně jako obec bude-
me dělat všechno pro to, aby tato naše 
významná součást dělala do budoucna 
obci dobré jméno a ideálně byla nám 
všem k užitku. 

Michaela Peigerová

Spousta z nás vedle něj parkuje, ještě víc nás chodí okolo, ale nikdo moc neví, co se 
v něm vlastně děje anebo co se s ním plánuje.

data — © 2015 ČÚZK
Powered by Hydrosoft Veleslavín

Záplavová území

100 m100 m

Zdroj: Hydroekologický informační systém VÚV TGM
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D Ě T S K Ý  D E N
Dětským dnem začíná léto! A že se letos 
vydařil! Přálo nám počasí, celé odpole-
dne svítilo sluníčko, a tak jsme mnoho-
krát odpovídali na otázku, kdy už bude 
konečně ta pěna. Byla a děti si to užily!

Před tím je ale čekal bohatý program 
plný nekonečných jízd na řetízkáči, 
dobrot u prodejních stánků, ale hlavně 
spousta aktivit u stánků našich spolků. 
Kdo si ještě nikdy nezkusil zahrát Kubb, 
měl příležitost. Měli jste náladu na tvo-
ření? Možností bylo hned několik. Nebo 
jste si chtěli vyzkoušet skákat jako tygr 
od Medvídka Pú? Zahrát si Dobble? 

Nebo si vyzkoušet trasu železného hasi-
če? To všechno, a ještě mnoho a mnoho 
dalšího jste mohli v sobotu 3. června za-
žít. A když se vám podařilo absolvovat 
každé z  připravených stanovišť, čekalo 
vás něco dobrého za odměnu. 

A pak přišel vrchol celého Dětského 
dne. Jakmile se nad fotbalovým hřiš-
těm objevilo hasičské auto, všichni už 
nedočkavostí pobíhali po hřišti. A když 
se objevily první obláčky pěny, div že 
někdo neseskočil z kolotoče. Pěna byla 
všude okolo a některé děti se ztráce-
ly svým rodičům, když byly navzájem 

k  nerozeznání obalení pěnou od hlavy 
po paty. Pak už jen závěrečná sprcha 
z hasičské hadice doprovázená duhovou 
podívanou a mohlo se domů. Když se 
vše začalo balit, rozhlídli jsme se dokola 
a viděli jsme samé usmívající se dětské 
tvářičky. 

Velké poděkování patří všem, kteří se 
jakkoliv podíleli. Ať už na přípravách, 
programu, občerstvení, technickém za-
bezpečení nebo úklidu. A taky všem, 
kteří přišli a sdíleli s  ostatními svoji 
dobrou náladu, nadšení a radost. Mys-
lím, že to letos klaplo!   

Michaela Peigerová

S V Ě T O V Á  Š K O L A 
A K C E  R O Z K V E T L Á  L O U K A

Semínka určená pro květnaté louky do 
sucha pro náročné podmínky byla vy-
seta. V příznivých podmínkách by mělo 
vzejít 59 rostlinných druhů. Hvozdíky, 
len, devaterník, třezalka a rozrazil ve 
směsi s nízkými kostřavami, smělkem a 
tomkou budou nabízet úchvatnou podí-

vanou a vítanou svačinku pro opylující 
hmyz. Zatím hojně vzešla lebeda, která 
ale není na naší Rozkvetlé louce příliš 
vítaná a malé květinky by mohla udusit. 
Děti ze školy a školky ji chodí vytrhávat. 
Klidně můžete pomoci i vy! Děkujeme.

Magda Frýbortová

17
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R O Z H O V O R  S   A N D R E J E M  P L E C H Á Č K E M

• Předchozí respondent Tomáš Těthal 
se tě ptá: Jak ses dostal k vedení nejú-
spěšnějšího státního gymnázia v  naší 
republice?
Trochu jsem si lámal hlavu, proč Tomáš 
použil přídavné jméno nejúspěšnější. 
Pak jsem si uvědomil, že on sám je ab-
solventem našeho gymnázia, stejně tak 
jako většina jeho sourozenců, kterých 
nemá málo, a také jeho děti. Prostě naší 
školou prošel celý zástup Těthalů… 

Jinak jsem se k  ředitelování dostal 
před 22 lety normálně přes vyhlášené 
konkurzní řízení – neměl jsem tehdy 
dostatek rozumu (smích).  A vlastně 
mám rád výzvy. A konkurz jsem vyhrál. 

Předtím jsem na DG působil jako 
učitel, poté jsem v roce 1993 odešel učit 
na PORG, a tam jsem byl zástupcem ře-
ditele. Pak jsem na půl roku odešel do 

Scia, ale škola mi hrozně chyběla. Na 
PORGu jsem byl velmi spokojený, ale 
výzva být ředitelem na DG byla silnější.
• Jaké jsou tedy možnosti studia na DG?
Máme 16 tříd. Z toho 8 tříd osmiletého 
studia. Čtyřleté studium má vnitřní di-
ferenciaci – máme přírodovědně-tech-
nickou třídu a společenskovědní třídu. 
Je to poměrně nedávná změna, první 
studenti z  těchto tříd letos maturovali. 
Oproti tomu se nám blíží sté výročí naší 
školy, které proběhne v září. 
• Jak se na sté výročí připravujete?
Připravujeme se dlouho a pečlivě, de fac-
to celý školní rok vymýšlíme, jak bude 
výročí probíhat. Zveme všechny kolegy, 
zaměstnance a bývalé studenty školy, 
aby se sem sjeli a slavili s námi. Oslavy 
budou dvoudenní, začnou v pátek stu-
dentským průvodem s nacvičeným pro-

gramem. Následovat bude setkání všech 
bývalých i současných učitelů a zaměst-
nanců, které jsme nazvali „Nostalgický 
podvečer“, což bude spíše komornější 
školní záležitost. Ovšem následující den 
v  sobotu bude velký den otevřených 
dveří s bohatým programem, do kterého 
budou zapojeni všichni studenti a učite-
lé a ve dvě hodiny odpoledne se k tomu 
přidá venkovní slavnost s hudebním 
a divadelním programem, s pozvanými 
hosty. Ta bude trvat až do půlnoci.
• Co se týká organizace podobných akcí 
– jistě máš zkušenosti s pořádáním tzv. 
Lednového undergroundu. 
Ten jsem nepořádal, spíše jsem pomá-
hal. Hlavním organizátorem je Filip 
Volák, dnešní starosta Veltrus a býva-
lý student a učitel z  DG. Když tu byla 
v roce 2002 povodeň, která zdevastova-

Andrej Plecháček vystudoval MFF UK, na Dvořákově gymnáziu v Kralupech nad Vltavou pracoval již v roce 1978, v letech 1993 
– 2001 působil jako zástupce ředitele na pražském PORGu. Od roku 2002 je ředitelem Dvořákova gymnázia (dále DG), vyučuje 
zde matematiku.
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la suterén, tak jsme vymýšleli benefiční 
akci, jak získat finanční prostředky k eli-
minaci následků povodně. A napadl nás 
hudební festival, který jsme podle toho 
suterénu nazvali Lednový underground.
• Doslechlo se mi, že jsi míval vlastní 
kapelu. 
Pravda to je, kapelu jsem měl na vysoké 
škole, na vojně, i zde na škole jako začí-
nající učitel i ředitel. Ta poslední kape-
la začínala na Seifertových Kralupech. 
Hráli jsme  zhudebněné texty Jaroslava 
Seiferta a jmenovali jsme se proto Revi-
val JS. 
• Jaké jazyky se vyučují na DG? 
Vedle angličtiny tu máme němčinu, špa-
nělštinu, francouzštinu a ruštinu. 
• Zde je další otázka od Tomáše Tětha-
la: Od dob Aristotela je považována 
nastupující mladá generace za hůře se 
chovající, bez tahu na branku, s horším 
sociálním chováním… Já si to o dnešní 
mládeži nemyslím, co ty?
Já si to také nemyslím. Jsem přesvědčen 
o tom, že přes všechny ty hrůzy, které se 
ve světě děly a dějí, a různé hrozby, které 
se objevují s každou novou technologií 

a vynálezem, že se svět v průběhu věků 
z  hlediska lidské společnosti přece jen 
vylepšuje. A je většinou vždy o trošku 
příjemnější, než ho měla ta předchozí 
generace. A proto si ani nemyslím, že 
by dnešní mladí byli horší. Jsou trošičku 
jiní, samozřejmě. K tomu přispívají zmí-
něné technické vymoženosti. Ale když 

porovnám studenty naší školy se svými 
vrstevníky, tak si spíše myslím, že by-
chom v tom porovnání nebyli úspěšněj-
ší. Ani v tahu na branku, ani v samostat-
nosti (mnozí dnešní středoškoláci bydlí 
sami a živí se sami), ani v sumě znalostí 
a dovedností (i když trochu jiných), ale 
ani v tom sociálním cítění. Naši studenti 
hned na začátku ruské agrese na Ukraji-
ně dokázali zorganizovat sbírku finanč-
ní i potravinovou. Udělali to rychle, bez 
otálení a byla to pro ně samozřejmost. 
A  s  nápadem na charitativní činnost 
chodí často a sami od sebe.
• Třetí otázka od Tomáše Těthala: Je 
známo, že jsi s partou kamarádů za rok 
objel na kole celý svět. Co bylo na tom 
zážitku nejtěžší a co ti naopak udělalo 
největší radost?
Nejdřív povím, jak to vzniklo. Já jsem 
po revoluci s  kralupskými studenty, 
když odmaturovali, jezdil o prázdni-
nách po Evropě na kole. Navštívili jsme 
řadu zemí. Bylo to objevné, krásné 
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i dobrodružné (neměli jsme skoro žád-
né peníze). Jednou za mnou přišel jeden 
z těch hochů s nápadem objet celý svět 
na kole. Jenom jsem se tehdy zasmál – 
zdálo se mi to nemožné, ale on byl velmi 
podnikavý a dokázal celou akci finančně 
zaštítit. Přípravě jsme věnovali rok a půl. 
Z  té původní party studentů nakonec 
nikdo nechtěl ve světě tak dlouho být, 
tak jsme hledali novou skupinu cyklistů, 
což se podařilo. Jednou z cyklistek je má 
současná žena Lucka. Také nás doprová-
zel kameraman, který jezdil autem.

Nejtěžší bylo udržet tuto cyklistickou 
partičku pěti lidí v pohodě. Strávili jsme 
spolu 13 měsíců a byli jsme spolu 24 ho-
din denně, což je naprosto nepřirozené. 
Pamatuji si památnou větu, když jsme 
měli den odpočinku, tak jedna z účast-
nic nasupeně řekla: „Tak, a teď vás ne-
chci vidět, přijdu za 24 hodin a pro příš-
tě vyžaduji, aby etapy nepřekračovaly 
svou délkou 150 km. Čau.“ A vrátila se 
skutečně za 24 hodin, ale s  úsměvem 
na rtech a naprosto v  pohodě. (smích) 
Říkali jsme si „rodinka“ a říkáme si tak 
a scházíme se dodnes. 

Krásných zážitků bylo spousta. Vel-
kou radost mi udělalo poznat ten pes-
trobarevný svět na všech kontinentech 
kromě Antarktidy, poznat obyvatele 
z  různých sociálních poměrů. Určitě 
jsme si uvědomili, že si máme vážit toho, 
co zde v  Evropě máme. Velkým zážit-

kem bylo poznávání přírody a uspoko-
jení přinesl i ten fyzický výkon samotný.  
• V jakém roce to bylo a jaké země jste 
projeli?
Bylo to v  letech 1997–98. Začali jsme 
v Kanadě v Calgary, přejeli jsme Skalisté 
hory do Vancouveru. Pak jsme se pohy-
bovali po západním pobřeží s  různými 
odbočkami do vnitrozemí do národních 
parků. Skončili jsme v  San Franciscu, 
krátce jsme pobyli na Havaji a odtud od-
letěli do Japonska. Původně jsme měli 
putovat do Číny, ovšem Čína v té době 
nám stanovila jako skupině s  kamerou 
podmínky poměrně ponižující, které 
jsme neakceptovali. Radši jsme změnili 
plány a přesunuli se do Singapuru, pro-
jeli křížem krážem Malajsii a Thajsko. 
Pak jsme přeletěli do Austrálie, projeli 
jsme východní pobřeží, objeli Tasmánii 
a pak jsme zamířili na Nový Zéland. Pak 
následovala krátká dovolená na Tahiti 
(smích). Tam jsme chodili běhat, aby-
chom ještě vylepšili kondici do Jižní 
Ameriky, kde bylo potřeba nastoupat do 

And a mít tam základnu pro výstup na 
Aconcaguu. Tam se nám bohužel kvůli 
počasí nepodařilo vylézt, ale byl to i tak 
úžasný zážitek. Zde jsme se opravdu 
hodně zocelili jako parta. Pak jsme jeli 
Argentinou, chvíli jsme byli v Paraguyi 
a pak v Brazílii. Z hlavního města Bra-
sília jsme se přesunuli do Ria de Janei-
ra a nakonec do São Paula, odkud jsme 
letěli do Kapského města v Jižní Africe. 
Pak jsme přeletěli na Madagaskar. Tato 
etapa na tamějších pseudosilnicích 
s  minimálním zázemím byla extrémně 
náročná. Bylo tam dost vedro, nedosta-
tek vody a pro domorodce jsme byli za 
exoty. Cesta místy dvaceticentimetro-
vým pískem byla příšerná. Pak už jsme 
odletěli do Paříže a odtamtud dojeli do 
Prahy. 
• Andreji, děkuji za tvůj čas. Koho dal-
šího bys vybral pro příští štafetový roz-
hovor?
Pozval bych sousedku, co bydlí na dru-
hém konci naší louky, a která se hned po 
přistěhování v obci velice pozitivně zvi-
ditelnila svou činorodostí a aktivitami – 
Helenu McAlorum. Rád bych se zeptal:
• Při koloběhu jsem se přesvědčil o tom, 

jaká jste zdatná běžkyně. Takže: Jaký 
je váš běžecký životopis?

• Konkáva je vaše první kavárna?
• Co má váš manžel společného s  jó-

gou?
Markéta Skřípalová
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J A R O  V   L E S N Í  Š K O L C E
Na rozloučení se zimou 
jsme vynesli Morenu, 
ale té se od našich bře-
hů moc nechtělo a ještě 
tu s námi dlouho zůstá-
vala. Na Zelené stezce 
našeho údolí jsme se 

2. a 4. třídou šli po stopách velikonoč-
ního zajíčka. Navštívili jsme Planetári-
um s programem 321 START! V muzeu 
v  Roztokách jsme viděli výstavu Myši 
patří do nebe. Vypravili jsme se i do Mě-
cholup – do Krtkova světa. 

V květnu jsme s  lesní školkou vyra-
zili na výlet do ZOO. V  dalších dnech 

jsme si pak o exotických zvířatech nejen 
povídali, ale také je kreslili, malovali 
temperami, modelovali a také vyráběli 
ze dřeva.

V  našem polytechnickém koutku 
jsme za uplynulý rok nařezali hodně 
dřeva, ale ne vše se hned využilo. Tyto 
a další zbytkové materiály jsme nyní 
použili jako stavebnici, ze  které jsme s 
velkou fantazií skládali exotická zví-
řata. Některá zvířata jsme pak nalepili 
na karton, aby si je děti mohly odnést 
domů, některá si však děti přibily na 
prkno, a tak vznikl totem. Všem se moc 
líbila myšlenka, že předškoláci si vyrobí 

totem, který pak v  lesní školce zůstane 
na památku pro nás, i pro kamarády, 
kteří ještě ve školce zůstanou.

Na konec školního roku jsme naplá-
novali přespávání v maringotkách, plav-
bu na parníku v Nelahozevsi, návštěvu 
zvířátek v ZOO Olovnici a 2 divadla. Je 
stále na co se těšit…

Samozřejmě nesmíme zapomenout 
poděkovat všem našim „sponzorům“ 
– paní Khunové, paní Slavíčkové, paní 
Vokaté, paní Pínové, paní Sýkorové, 
paní Srbové, panu Beranovi a mnohým 
dalším.

Lesní tým
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S H O W T I M E 
P O P R V É

Recitační přehlídka 
v anglickém jazyce

Ke konci dubna se zúčastnilo 17 dětí 
naší školy premiéry recitační přehlídky 
v anglickém jazyce SHOWTIME orga-
nizované pod taktovkou ZŠ a MŠ Zdiby.

Dvouměsíční úsilí dětí na vylepšení 
výslovnosti, doučení slovíček a mluve-
ní sebejistě zpaměti se dětem i podle 
jejich slov vyplatilo. Nervozitu vystří-
dal skvělý pocit z úspěchu podtrženého 
vřelým potleskem a zajímavými věcný-
mi cenami od sponzora Oxford Uni-
versity Press. Z celkových 5 vystoupení 
zmíníme zvláštní ocenění Davida Mar-
tináka (5. A) za výbornou výslovnost 
nebo  básničku We Like Animals. Jde 
o  vlastní tvorbu Aničky Fišerové ze 
4. A.

Tu vám níže přinášíme k přečtení.
Magdaléna Vondráčková

We like animals.I like a rhino.Do you say a rainbow?No, I say a rhino.I’ve got it - a rhino with a rainbow.
This one makes a great show.

You like a bear.Do you say a chair?!No, I say a bear!Oh, that’s fair!
She likes a dog.But I can see a frog!

Oh, I mean a green dog, not a brown frog!

You mean a brown dog, not a green frog!He likes a snake.Look, it’s not fake! Sss …Oh, oh, oh - yes or no?I don’t know!
We like animals
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S T Ř Í P K Y  Z   M A T E Ř S K É  Š K O LY

Letošní jaro jsme v mateřské škole při-
vítali tradičně vynášením Moreny. Kaž-
dá třída (Broučci, Motýlci i Sovičky) si 
vyrobila vlastní Morenu. Společně jsme 
28. 3. 2023 naše Moreny poslali po Vlta-
vě, a tím jsme přivolali jaro.

K tomuto období ve školce patří také 
otvírání studánek, a tak jsme v  březnu 
navštívili naši studánku a vyčistili jí od 
klacíků, listů a kamenů, aby měla krásně 

čistou vodu.
V dubnu se z nás stali malí zahradní-

ci a do připravených záhonků na školní 
zahradě jsme zasadili jahody, předklí-
čený hrášek, salát, kedlubny, ředkvičky 
a mrkev. S  nadšením pozorujeme, jak 
nám vše rychle roste, a těšíme se na brz-
kou úrodu. Vypěstované ovoce a zeleni-
nu nakonec společně ochutnáme.

Děti ve školce chodí pravidelně na 
procházky po Husinci-Řeži i do lesa. 
Pozorujeme zahrádky a povídáme si 
o  kytičkách, které lidé na zahrádkách 
pěstují. V lese stavíme domečky, pozná-
váme stromy a učíme se, jak můžeme 
přírodu kolem nás chránit.

Přírodě pomáháme i tak, že jsme se 
zapojili do projektu „Ukliďme Česko“. 
Všechny děti dostaly rukavice a společ-
ně jsme vyčistili část cesty podél řeky 
Vltavy od odpadků. Odpadků jsme na-
sbírali opravdu mnoho.

V  květnu pro naši mateřskou a zá-
kladní školu připravil Spolek přátel ZŠ 
a MŠ sportovní den na fotbalovém hři-
šti. Čekal nás běh kolem fotbalového 
hřiště (zúčastnili se i ti nejmenší z nás), 
rozcvička, skok do dálky, překážkový 
běh, hod „raketkou“, kotoul vpřed i vzad 

a mnoho dalších sportovních aktivit. 
Děti s  obrovskou radostí absolvovaly 
všechna stanoviště a na konci obdržely 
krásnou zlatou medaili a diplom. Moc 
děkujeme všem, kteří pro nás sportovní 
den připravili. 

V  rámci týdne, kdy jsme probíra-
li profese, jsme navštívili zahradnictví 
a poštu. V zahradnictví jsme pozorovali 
práci zahradníků a na poště nám uka-
zovali, jak se dávají razítka na pohledy. 
Děti si poté na pošťáky i zahrály, ma-
lovaly a psaly vzkazy na pohledy, které 
jsme roznášeli lidem do schránek, aby 
jim udělaly radost, a tak někteří z  vás 
našli ve své dopisní schránce pohled od 
některého Motýlka či Broučka. 

Společně s  LMŠ jsme se vydali na 
celodenní výlet do Krtkova světa, kde 
jsme strávili příjemný den na velkém 
hřišti plném dřevěných hradů, trampo-
lín, skluzavek, houpaček, pohádkových 
domečků a viděli jsme i některá zvířát-
ka.

V  červnu nás ještě čeká výlet do 
Zooparku Zelčín, kde budeme mít 
s  průvodcem komentované krmení 
u zvířat a jízdu na koni. S našimi před-
školáky si uděláme celodenní výlet s ná-
sledným přespáváním v mateřské škole 
a určitě si to všichni moc užijeme.

Na konci školního roku nás ještě čeká 
slavnostní rozloučení s předškoláky, kde 
budeme děti pasovat na školáky. Pro 
naše předškoláky tak končí jedna život-
ní etapa. Popřejeme jim hodně štěstí ne-
jen ve škole, která je pro ně další životní 
etapou, ale i v následujícím životě. 

Všem přejeme krásné léto a mnoho 
letních zážitků z prázdnin.

Tým MŠ
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Facebook: Konkáva                        Instagram: kon_kava

1Už jsme tady s vámi 

jeden celý ROK!

A rozhodně nechceme 

slavit sami! 

Sleva 5% na vše.

Program: 

14:00 - výroba indiánských 

	 	 čelenek	pro	děti

14:00 - 17:00 Kurz	malého	kavár
níka

15:00 - divadélko	pro	dět
i	-	Ivo	Vrba	

	 	 (	Indiánská	pohádk
a-Jak	lidé	

	 	 vyšli	z	jeskyně)

16:00 - ukázka Parkour 

16:00 - 19:00	živá	kapela	Waka
poo

oSLAVA 1. NARoZENIN

Těšíme se na vás, tým KONKÁVA.

Kavárna Konkáva 

V sobotu 15.7.2023  

14-20 hodin.

Ke	Hřišti	173,	Řež
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D O B R Ý  D E N ,  P Ř Í Z N I V C I  F O T B A L U
Uběhlo čtvrt roku a jsme opět tady s naším fotbalovým zpravodajstvím

Á tým 
Naši dospělí fotbalisté se na sezonu při-
pravili svědomitě. Předvedená hra má 
hlavu a patu.

Proti podzimní sezoně jsme se ve 
všech směrech zlepšili. Bohužel nás trá-
pí zranění našich dvou nejzkušenějších 
hráčů a také se občas nesejdeme v kom-
pletní sestavě. Začátek sezony a výhra 
v Čelákovicích proti místnímu Spartaku 
4 : 6  překvapila. Pokračovali jsme dobře 
a doma porazili SKK Hovorčovice 3 : 0. 
Derby na Sokolu Větrušice a první jar-
ní prohra 2 : 1. Doma jsme si jednodu-
še poradili se Sokolem Vodochody 7 : 1 
a  jeli do Dřevčic. S místním SK jsme 
schytali debakl 6 : 0. Vůbec nám to neva-
dilo a série tří výher v řadě byla zaslou-
žená. Doma SK Nová Ves výhra 4 : 1, na 
hřišti TJ Záryby výhra 5 : 8 a do třetice 
doma výhra nad Slavoj Lázně Toušeň 
8 : 3. Škoda prohry v Brázdimi 5 : 4. Byl 
to souboj o místo v tabulce, neboť Svor-
nost Brázdim byla před námi o tři body. 
Teď už má náskok šesti bodů. Nebyli 

jsme v kompletní sestavě a výkon tomu 
odpovídal. Zlepšení herního projevu je 
viditelné a doufejme, že se naši borci bu-
dou nadále zlepšovat.

Starší přípravka
Na jaro máme nově vylosovanou skupi-
nu. Začali jsme dvojzápasem v Jirnech. 
FK Jirny B prohra 11 : 5. FK Jirny A pro-
hra 8 : 1.

Doma jsme vyklepli Spartak Čelá-
kovice B 22 : 9. Krásný výsledek a dobrá 
hra. Přivítali jsme na svém hřišti Union 
Čelákovice a prohra 5 : 19. Sokol Nová 
Ves nás vyklepla 23 : 5. A potom dal-
ší domácí vítězství na Jiskrou Kojetice 
17 : 2. Hezký fotbalový výkon, některé 
předvedené akce na jeden dotek byly 
ozdobou fotbalového dopoledne. Podě-
kování fanynkám a fanouškům za bouř-
livou atmosféru na všech zápasech.

Stará garda
Vítězné přípravné zápasy s týmem Mra-
tína nám dávali naději na dobré výsled-
ky v sezoně.

Uspořádali jsme Karlu Černému 
oslavu jeho krásných 80 let. Všechno 
nejlepší, Kájo.

Tradiční turnaj memoriál Jiřího Vaň-
ka proběhl na našem hřišti začátkem 
května. Zúčastnilo se 6 týmů z toho naše 
SG měla tým A a B. Béčko skončilo šesté 
podle předpokladů. Á tým byl bohužel 
až třetí, a to je zklamání. No, snad se po-
lepšíme.

Poděkování Petru Vaňkovi za přípra-
vu hřiště. Je to radost pohledět. Péťo, 
děkujeme.

15. 6. proběhne na našem hřišti ce-
lodenní turnaj v malé kopané pořádané 
ÚJV.

Děkuji všem fotbalistkám a fotbalis-
tům za reprezentaci naší obce.

Stanislav Strnad
prezident klubu

Mladší žáci
Jarní sezona mladších žáků se rozjela 
začátkem dubna, oproti podzimní části 
se mnohé změnilo. Herní projev jde po-
malu, ale jistě nahoru, a to i výsledkově, 
když po pěti jarních porážkách konečně 
přišla první výhra v žákovské kategorii. 
A to na hřišti soupeře (Čechie Vykáň) 
v poměru 6 : 3, kdy konečně zabrali naši 
dva útočníci a oba vstřelili po třech 
brankách (Filip, Lukáš). V brance to 
odnesl Ondra zlomeným nosem a Pav-
línka pochroumaným kolenem, takže to 
byla těžce vydřená výhra. Ještě nás čeka-
jí poslední dva zápasy a pak zasloužená 
prázdninová pauza.

Do týmu jsme přivítali další nové 
hráče a hráčky. A myslím si, že jsme asi 
jediný tým, který má v kádru troje dvoj-
čata.

Koncem prázdnin se opět rozjede 
kolotoč zápasů a tréninků, o kterých 
budeme informovat. Cíle na další sezo-
nu jsou mnohem jinde než na té první 
letošní, kde jsme se teprve pozvolna 
rozkoukávali z přechodu přípravky na 
veliké hřiště.

Budeme se těšit na podporu všech fa-
noušků na našem krásném hřišti.

Václav Srba
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M C D O N A L D ´ S 
C U P

K L U B  D E S K O V Ý C H  H E R 
S E  P Ř E S O U V Á  N A  Ú T E R Ý

Opět jsme se mohli zúčastnit největšího 
školního fotbalového turnaje v  Česku. 
Tento turnaj je legendou mezi školními 
sportovními soutěžemi, již bylo odehrá-
no 23 kompletních ročníků a i letos byl 
tento nezapomenutelný fotbalový zá-
žitek plný emocí pro tisíce dětí. Letoš-
ní turnaj se konal 4. 5. v Čelákovicích, 
byl vytvořen tým mladších (1. a 2. tří-
da) a starších (4. a 5. třída) dětí. Tento 
ročník měl rekordní účast a naši mladší 
borci obsadili krásné 17. místo, starší 
hráči 21. místo.

Všem hráčům a hráčkám patří veliký 
dík za reprezentaci školy. Největší dík 
ale patří trenérům SK Husinec-Řež, kte-
ří pravidelně věnují svůj volný čas tré-
ninkům mladých fotbalistů. 

Sportu zdar!
Magda Frýbortová

Řežský Klub deskových her čeká velká 
změna. Po letních prázdninách, v jejichž 
průběhu jsou schůzky přerušeny, se vrá-
tí v jiném čase. V knihovně na obecním 
úřadu se budeme dál scházet jednou 
měsíčně, avšak v úterky od 17.00. 

Termíny pro zbytek roku 2023 jsou 
12. září, 3. října, 7. listopadu a 5. pro-
since.

Pro zapamatování jde vždy o prv-
ní úterý v měsíci, pouze v září o úterý 
druhé, aby se školáci stihli vzpamato-
vat z návratu do školních lavic. Věřím, 
že nový termín usnadní hráčům účast, 
protože schůzky se nebudou překrývat 
s výlety či sportovními soutěžemi typic-
kými pro víkend.

Ježkohraní
Na aprílovou sobotu 1. dubna 2023 se 

konal druhý ročník turnaje Ježkohraní. 
Soutěžící se utkali ve hrách Century: 
Cesta koření a Naše osada. Boj to byl 
lítý a vyrovnaný. Loňský šampion Ond-
ra Nádeníček a Monika Jeriová dosáhli 
stejného počtu turnajových bodů. Roz-
hodlo pomocné kritérium, tedy poměr-
ný bodový zisk v jednotlivých partiích. 
A to vyneslo prvenství (a s ním i putovní 
pohár) Monice Jeriové.

Její syn Lukáš Srba získal třetí místo 
a projevil velkého sportovního ducha, 
když svou cenu přenechal hráči na čtvr-
té pozici, aby dvě ceny neputovaly do 
jedné rodiny. 

Turnaj podpořila obec Husinec fi-
nančním příspěvkem na ceny. Ti si tak 
rozdělili hodnotné deskové hry Mars: 
Terraformace, Cascadia a Century. Je 
možné nechat si na setkáních klubu vy-

světlit jejich pravidla a partii vyzkoušet. 
K dispozici máme i desítky dalších titu-
lů pro menší hráče a pro dospělé. Jed-
nou z novinek v naší sbírce je Keltis (viz 
foto). Je to hra přístupná i nováčkům, 
která ale dokáže pěkně potrápit moz-
kové závity, zejména s rozšířením Nové 
cesty a cíle.

Pokud se chcete na něco zeptat nebo 
se domluvit na vyzkoušení určité hry, 
napište na deskovky.rez@gmail.com.

Jan Typlt
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Z A H R Á D K Á Ř I  Z   H U S I N C E  A  Ř E Ž E
Jako správní zahrádkáři 
jsme se se nejprve setkali 
na jaře během jedné dub-
nové soboty na čerstvém 
zeleném pažitu v osadě 
pod Řivnáčem. Tamtéž 

padl návrh spojit příjemné s užitečným 
a o prodlouženém květnovém víkendu 
při výročí pražského povstání v roce 
1945 podniknout výlet do Stromovky 
a uctít památku přátel zahrádkářů pad-
lých za druhé světové války a v květno-
vých dnech jejího konce právě v praž-
ských ulicích. Pomníček těchto hrdinů 
se nachází v okrajové části Stromovky 

u Císařského mlýna na místě bývalé za-
hrádkářské kolonie.

Sešli jsme se tedy v pondělí 8. 5. do-
poledne na nádražní zastávce v Holešo-
vicích a pěšky vyrazili směr Výstaviště. 
Do naší procházky  se vešlo povídání 
o  Planetáriu, osobní návštěva Marol-
dova panoramatu (pro mnohé z nás po 
desítkách let :-)), položení kytiček a za-
pálení svíček u pomníku a závěreč-
ná návštěva legendární restaurace Na 
Slamníku spojená s ochutnávkou místní 
kuchyně.

O čtrnáct dní později jsme 20. 5. 
2023 spojili síly s organizátory Řežského 
blešáku a uspořádali již skoro tradiční 
Zahrádkářský trh na plácku pod Hos-
půdkou U Hřiště. Počasí nám opět přá-
lo, a tak jsme si užili den ve společnosti 
přátel a sousedů, ochutnali nové variace 
topinek z Topinkária, klobásky od Pet-
ra Čtvrtníčka alias Čeňka Strnada, moc 
dobrou kávu Raffaello, sladkosti z cuk-
rárny Sarnie, měli jsme možnost nakou-
pit sazenice kytiček, čerstvý řežský med, 
domácí mýdla, knížky a vinyly, šperky 

a na řežském Blešáku pak ještě mnoho 
dalších nezbytných a zajímavých kous-
ků. Část oblečení a věcí do domácnosti, 
které se na blešáku neprodaly, byly za-
baleny a převezeny na obecní úřad, kde 
si vše převezme Diakonie Broumov. Pro 
děti byla přichystaná dílna, ve které se 
tvořily krásné květiny z obalů od vají-
ček. Zkrátka den jako malovaný.

V dalších částech roku máme v plá-
nu pokračovat v zažívání podobných 
chvil. Z  těch nejbližších plánovaných 
akcí nebude chybět komentovaná pro-
cházka starou Prahou, jistá je naše účast 
na oslavě Dne dětí. Chystáme návštěvu 
letního divadelního představení, rádi 
bychom též uspořádali zážitek s živou 
hudbou přímo v Řeži.

Na všechna naše setkání jste srdeč-
ně zváni a rozhodně není podmínkou 
členství v ČSZ. Sledujte proto nástěnky 
v  obci (naší zahrádkářskou už bohužel 
jen jednu) a obecní web, kde naleznete 
veškeré informace.

Budeme se na vás těšit!.
Zahrádkáři z Husince a Řeže
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N O V I N K Y  V  A T E L I É R U
Na začátku června jsme vyjeli s odváž-
nými amatérskými malíři malovat do 
plenéru. Slovo plenér je z  francouzské-
ho en plein air a znamená malování 
na vzduchu, tedy v  přírodě. Zázemí v 
krásném Máchově kraji nám poskytla 
Pohádková chaloupka (www.pohadko-
vachaloupka.cz). Vedle stylového by-
dlení v roubence se spoustou podnětů 
pro malíře všemu korunovala rozlehlá 
zahrada, na jejímž konci na louce byl 
přímo magický pohled na Bezděz.  Také 
jsme strávili příjemný večer u ohně s ky-
tarou, zpěvem a špekáčky.  Někdo spal 
v chaloupce a někdo i v týpí.  V zahradě 
bylo rovněž možné hrát discgolf, ale na 
to už nezbyl čas, protože jsme dali před-
nost malování.

Společně s námi se plenéru zúčastnila 
i známá malířka Věra Hörstová s přáteli 
z Nové Paky a bylo radostí je pozorovat 

při práci. A počasí nám také přálo. Ná-
hodou jsme se na procházce nachomýtli 
do bitvy pěti armád z Hobita, a tak jsme 
v lese potkali trpaslíky, elfy, lidi a skřety.

Na konec prázdnin je naplánovaný 
výtvarný tábor, který již máme plný. Za-
čínají se plnit i kroužky, které začnou po 
prázdninách, pro děti to bude pravdě-
podobně opět ve středu.

Na výtvarné škole ve Vodičkově uli-
ci, kde byl veliký zájem, máme další dvě 
žákyně díky úsilí jich samotných, jejich 
rodičů a také mého. Všem gratuluji.

Na Dni dětí v Řeži ateliér zastoupila 
s oblíbenou enkaustikou (malování vos-
kovkami pomocí žehličky) Míša Laver-
sová. 

Těším se na setkání u výtvarničení 
zase po prázdninách.

Jarmila Králová
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C O  S E  D Ě J E  U  H A S I Č Ů ?
Léto v plném proudu

Pálení čarodějnic
Je to vždy sázka do loterie, 
vyjde počasí, dorazí lidé 
a nebude to propadák? 
Co nového vymyslet, aby 
to nebylo každý rok stej-

né? Mnoho otázek na začátku a mnoho 
dobrých ohlasů na konci akce jsou jas-
ným ukazatelem, že akce byla povedená 
a lidem se líbila. Moc děkujeme za to, že 
se občané z naší obce a obcí okolních či 
vzdálených přijdou pobavit a užít si tu 
atmosféru, kterou se pro všechny snaží-
me vytvořit. Skupina PATEX dokáže za-
hrát na přání, lidé se roztančí a na konci 
pár přídavků a nikomu se nechce odejít 
domů. Jsme rádi, že i po těch letech lidé 
chodí a uvidíme se i další rok.

Závodění v plném proudu
Soutěž v  uzlování nám letos utekla při 
přihlašování, tak do příštího roku se 
polepšíme a určitě neprošvihneme. To 
ale nevadí, jsou i jiné disciplíny a ty roz-
hodně nevynecháme a již máme za se-
bou soutěž v požárním útoku v Čeláko-
vicích. Zúčastnilo se družstvo mladších 

žáků, které obsadilo krásné 7. místo z 20 
soutěžních družstev. Družstvo starších 
letos naposledy může soutěžit v této ka-
tegorii a příští rok již přestupují do ka-
tegorie dorostenců. Rozloučení dopadlo 
dostatečně důstojně a vybojovali sice 
nepopulární, ale krásné 4.  místo ze 17 
přihlášených družstev. Snad jim nadše-
ní vydrží a v nové kategorii se jim bude 
takto dařit. Do Čelákovic jsme s sebou 
vezli i některé naše nováčky a děti, kte-
ré zatím neměly šanci se prosadit. Zde 
se jim ale povedlo si zasoutěžit v jiném 
družstvu, kde chyběly nějaké děti. 

Černokostelecký železňák
Loni jsme si tam zajeli okouknout pou-
ze se 4 závodníky, letos jsme zaplnili 
startovní listiny 16 závodníky. Počasí 
nám přálo, možná bylo až moc sluníč-
ka. Obsadili jsme všechny kategorie od 
přípravky po starší žáky. Čekání na to, 
až odběhne poslední závodník, bylo 
dlouhé, ale poslední běžel náhradní běh 
náš Kuba ze starších žáků. Podpora od 
všech přítomných z řad rodičů a ostat-
ních soutěžící byla veliká. Jeho čas na 
konci běhu byl jediný pod 2 minuty, ale 
pravidla jsou neúprosná a jeden špatně 
splněný úkol ho stál prvenství v jeho ka-
tegorii. Nedá se nic dělat, o to více byl 
super výsledek v  kategorii přípravka, 

kde vybojoval Kubík 1., Maty 2. a Kris-
týnka 3. místo. Mladší žákyně Markétka 
obsadila 3. místo a mladší žák Jirka 2. 
místo. Tomíno ze starších žáků obsadil 
2. místo (Kuba po penalizaci 10 s až 6. 
místo a starší žákyně Nela byla brambo-
ra). Ani ostatní děti, co neobsadily me-
dailové pozice, nezaostávaly a předvedly 
suprové výkony.

Je stále co napravovat, trénovat a vy-
lepšovat, proto se nevzdáváme a bude-
me pokračovat dále. Čeká nás do konce 
školního roku ještě jeden železňák a po 
prázdninách požární útoky. 

Na Dni dětí jsme se snažili uká-
zat všem přítomným, co všechno se 
v kroužku hasičů děje. Děkujeme hasi-
čům z ÚJV za zapůjčení fukaru na výro-
bu pěny. Pěna je vždy vrcholem tohoto 
dne a jsme rádi, že se vydařila. Naši ha-
siči zajeli i na větrušický Dětský den, aby 
udělali radost dětem i tam. 

Tímto bych ráda poděkovala chla-
pům z  výjezdové jednotky obce, že se 
vzdali svých odměn za požár ve Hřen-
sku a z  těchto prostředků jsme mohli 
pořídit nové nástřikové terče pro tréno-
vání. Děkujeme také obci a ÚJV za fi-
nanční podporu pro spolek, který díky 
jejich podpoře můžeme stále rozvíjet 
a obnovovat věci k tomu potřebné.

Kateřina Studničková
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M Y S L I V O S T  –  V Ý S A D B A  S T R O M K Ů

M Y S L I V O S T  –  1 0 0 .  V Ý R O Č Í  O R G A N I Z A C E

Podle zákona vykoná-
vají myslivci právo my-
slivosti na honebních 
plochách (na nehoneb-
ních jen za zvláštních 

podmínek), což jsou polní, lesní a vodní 
plochy. Je proto zájmem každého my-
slivce, aby tyto plochy byly po všech 
stránkách příhodné pro lovnou zvěř 
srstnatou i pernatou. Velikost a využití 
polních ploch nemůžeme v žádném pří-
padě ovlivňovat, jen můžeme s  povdě-
kem kvitovat, že v  poslední době jsou 
lány polí rozčleňovány na pásy s menší 
výměrou a různými plodinami. Vzniká 
tak větší rozmanitost rostlinné skladby 
a tím dochází k lepším podmínkám pro 
život zvěře. Dobrou zprávou je též ome-
zování chemických přípravků a lepší 
spolupráce se zemědělci. Co však mů-
žeme ovlivnit, je snižování škod na ze-
mědělských plodinách odstřelem černé 
zvěře, o což se snažíme jak při společ-
ných, tak individuálních lovech. 

Černá a srnčí zvěř působí škody také 
na lesních porostech, a proto je žádou-
cí odstřelem udržovat jejich stavy na 
únosné míře. Jako částečnou kompen-
zaci těchto škod jsme nabídli pomoc 
při výsadbě stromků. Po dohodě se zá-
stupci Lesů hlavního města Prahy jsme 
se zúčastnili brigády v lokalitě Bohnice. 
Osmnáct členů našeho Mysliveckého 
spolku Zdiby – Klecany v sobotu 22. 4. 
2023 vysadilo celkem 900 kusů sazenic 
převážně listnatých stromů, a tak jsme 
přispěli k obnově lesa a zlepšení životní-
ho prostředí v této městské části.

Jindřich Trpák

Po rozpadu Rakouska-Uherska a vzniku 
samostatné Československé republiky 
se výrazně projevily snahy o vznik sta-
vovské myslivecké organizace ve společ-
ném státě Čechů a Slováků. Napomohl 
k  tomu zánik Svazu českých lovců bě-
hem první světové války a také to, že 
Československý lovecký a kynologický 
říšský svaz, založený již v roce 1919, ne-
plnil své poslání k uspokojování aktuál-
ních potřeb myslivců.

Bylo proto třeba, aby osobnosti z ob-
lasti myslivosti a lesnictví, které měly 
přirozenou autoritu, vysokou odbor-
nost, zapálení pro věc a organizační 
schopnosti, překonaly různorodé a roz-
tříštěné zájmy profesních organizací 
a připravily půdu pro vznik jednotné ce-
lostátní organizace, která by zastupovala 
názory a zájmy myslivců na veřejnosti 
včetně přípravy příslušných právních 
norem. Tito lidé se rekrutovali z organi-

zací, které vznikly ještě před rozpadem 
monarchie. Jednalo se například o Lo-
vecký klub v Plzni založený roku 1898, 
Lovecký klub v  Litovli (1904), pražský 
Klub pro kynologii a myslivost Huber-
tus (1910), Lovecký spolek pro Olomouc 
a  okolí (1911) či Spolek pro ochranu 
myslivosti Markrabství moravského 
v Brně (1912). Největší zásluhu na vzni-
ku nové organizace měli Josef Žalman a 
Karel Podhajský. Právě oni uskutečni-
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O C H O T N I C K Ý  D I V A D E L N Í  S O U B O R 
J A K O B Y  H E R C I

Naši milí příznivci, pomalu uzavíráme 
naši úspěšnou sezonu a čekají nás diva-
delní prázdniny!

Od začátku roku jsme stihli něko-
lik představení naší autorské hry Hra 
ve hře (aneb nevážně na vážné téma). 
Hráli jsme u nás v  Řeži v  Polepšovně 

ducha dokonce i na venkovní scéně, zú-
častnili jsme se divadelních přehlídek 
v  Žamberku a v  Libochovicích, hráli 
jsme pro sousedy v  Klecanské Rychtě 
i pro fanoušky z Prahy v divadle Karla 
Hackera v Kobylisích. Sezonu uzavřeme 
16. 6. v  nedalekém  Hoříně. A protože 

jsme si již získali věrné fanoušky, mohli 
jsme dokonce předat první ocenění za 
pravidelnou podporu při našich před-
staveních a k  tomu volnou vstupenku 
pro 2  osoby na všechny naše hry bez 
časového omezení. Kromě toho, že nám 
v  nepravidelných intervalech odcházejí 
herečky na mateřskou dovolenou, drží-
me pevně pohromadě, a kromě repríz 
naší hry se již nějakou dobu scházíme i 
nad textem hry nové. A také jsme mezi 
sebe přijali nového člena, který se může 
těšit na roli psanou přímo na tělo. Proto 
ani o divadelních prázdninách nebude-
me tak úplně zahálet. Zachovejte nám 
svoji přízeň a my se budeme snažit vás 
naší tvorbou nezklamat.

vaši Jakoby herci 

li mnohá pracovní jednání s  podobně 
smýšlejícími osobnostmi, a to přede-
vším se zástupci pražského Ústředního 
spolku pro ochranu honby a chov lovec-
kých psů v Čechách, brněnského Lovec-
ko-kynologického spolku pro Moravu 
a  Slezsko, bratislavského Poľovníckeho 
ochranného spolku pre Slovensko, tiš-
novského Spolku přátel myslivosti pro 
Tišnov a okolí, Ústřední jednoty lesních 
a lovčích zřízenců, Spolku posluchačů 
lesního inženýrství v Praze a Brně a ji-
hočeského Loveckého klubu v Českých 
Budějovicích. Výsledkem těchto jednání 
byla schůze svolaná na 6. leden 1923 do 
České Třebové.

Dalším krokem pak byla zakládají-
cí a  zároveň ustavující schůze Česko-

slovenské myslivecké jednoty ze dne 
22. dubna 1923 v Brně. Na ní byly schvá-
leny stanovy, vznikla nová matrika pro 
zápis loveckých psů, schváleno bylo vy-
dávání měsíčníku Stráž myslivosti (dnes 
vychází pod názvem Myslivost) a prove-
dena volba vedení. Předsedou byl zvolen 
Zdenko Slanina, lesní rada v Židlocho-
vicích, místopředsedou za Čechy Josef 
Bohuslav Martin, za Slovensko dr. Ján 
Moural, jednatelem Jan Začal, poklad-
níkem Richard Knoll, vedoucím redak-
torem Stráže myslivosti Jaroslav Svo-
boda, vedoucím knihy Československý 
lovecký pes Karel Podhajský, odborným 
redaktorem Stráže myslivosti a referen-
tem pro nový honební zákon Josef Žal-
man a další funkcionáři.

Před 100 lety tak vznikla Českoslo-
venská myslivecká jednota, která po 
rozdělení Československa nese v ČR ná-
zev Českomoravská myslivecká jednota. 
Její úlohu pak vystihuje úvodník první-
ho čísla Stráže myslivosti z června 1923: 
„Do našeho programu vkládáme vedle 
šíření myslivecké, myslivecko-kynolo-
gické a myslivecko-zvěrolékařské vědy 
také co největší popularizaci myslivosti, 
lesa a věd přírodních. Slovem i písmem 
budeme pracovati k duševnímu povzne-
sení československých myslivců a v nej-
širších vrstvách lidu probouzeti zájem 
o myslivost. K  této spolupráci zveme 
všechny lidi dobré vůle.“

Jindřich Trpák
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Ač rána jsou překvapivě stále chladná, 
máme na kontě už celou řadu výletů 
a  zážitků včetně přespání pod stanem 
a  víkendu na Knínici, kam (a odkud) 
jsme dojeli na kolech. Rozjeli jsme i or-
ganizační aktivity jako je volba nového 
oddílového znaku a přihlašování na akce 
přes webové stránky. A hlavně, blíží se 
nám letní tábor.

Hazmburk (18. 3.)
Bylo ještě trochu smutné počasí bez ze-
leného lístečku na stromech, ale moc 
jsme se těšili, že si protáhneme nožky 
a využijeme první víkend, kdy byl hrad 
otevřen.

Po stoupání plného funění a stěžová-
ní si na zanedbanou fyzickou přípravu 
nás Hazmburk odměnil nádherným vý-
hledem z jeho 800 let staré Černé věže. 
Snad jsme i viděli náš oblíbený Pátek 
z minulého výletu.

Velikonoční Knínice
O velikonočním víkendu jsme se 
Zuzkou, Petrem a Katkou opět zamí-
řili na Knínici. Čekalo nás ale nemilé 
překvapení. Silný vítr zlomil něko-
lik stromů, a tak se všichni zapojili do 
odklízení, řezání a štípání dřeva. Při té 
příležitosti jsme museli i skolit našeho 
oblíbeného stařečka, na kterém jsme se 
tolik nalezli a nahoupali, až z něj zbyla 
vlastně jen obálka. Ale stihli jsme i výlet 

na Děčínský sněžník a Tiské stěny. Naši 
milí praktikanti nám připravili lahodné 
palačinky.

Oddílový znak
Chceme mít vlastní znak jako symbol 
našeho společenství, ke kterému patří-
me. Vyhlásili jsme tedy soutěž a vítěz-
ným se stal návrh oddílového znaku od 
Ondry Nádeníčka. Už jsme ho nechali 
zpracovat kreslířkou a nyní finalizuje-
me jeho podobu. Brzy se snad dočkáme 
uvedení do života.

Podolsko pod stanem (6. 5.)
Druhý květnový prodloužený víkend 
jsme díky Zbyňkovi zamířili na krásné 
místo přímo na písčitém břehu Orlíku. 
Sami jsme si postavili stany, nanosili 
vodu, pomohli Katce s vařením. Dokon-
ce jsme stihli první den ještě malý výlet 
na kánoích až na druhý břeh, a tak jsme 
poprvé vykoupali spodní část našich 
nohou. Druhý den jsme podnikli celo-

denní výlet až do Písku a v neděli jsme 
se pomalu sbalili a po obědě vyrazili na 
cestu k vlaku.

Knínice na kolech (26. 5.)
Kdekdo z nás si myslel, že na Knínici se 
lze dostat jen po čtyřech a více kolech 
a ono to jde i po dvou, o čemž nás pře-
svědčil náš Petr. Byla to výzva, ale i ti 
nejmladší z nás to dali. V pátek na ko-
lech tam, v sobotu příjemný oddychový 
program a v neděli opět na kolech zpát-
ky až do Řeže. Parádní výkon, pěkně 
jsme potrénovali na tábor.

Co nás čeká
Už se moc těšíme na další společné 
zážitky, ať už je to kanál ve Veltrusech 
(10. 6.), samozřejmě letní tábor, který 
bude mít rekordní účast 40 dětí (1.–
14.  7.), přechod Jeseníků (30. 8.–3. 9.) 
nebo Tézetko (10. 9.). Lesu zdar!

Filip Blahuš 

T O M - Ř E Ž
Stále na cestě

32
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K U B B O V Ý  R O Z J E Z D  S E Z O N Y  2 0 2 3
Rok 2023 jsme zaháji-
li již tradičně výroční 
schůzí našeho spolku 
v Hospůdce U Hřiště, 
kde jsme se sešli opět 
v hojném počtu. Je to 
pro nás vždy příležitost 
zhodnotit sezonu mi-

nulou, ale zaměřit se hlavně na tu sezo-

nu nadcházející. Stanovili jsme termíny 
turnajů, které budeme pořádat a odhla-
sovali jsme si nákup tepláků a zapalo-
vačů s naším logem, které dostal každý 
člen spolku. 

Sezona odstartovala v únoru dalším 
ročníkem zimního turnaje, který pořádá 
Kubb Klub Police nad Metují, kterého 
se bohužel nezúčastnil žádný náš tým. 
Koncem března bylo možné si zahrát 
poprvé v České republice beach kubb, 
kterého se zúčastnilo celkem 13 trojic. 
My jsme měli zastoupení ve třech tý-
mech. Nejvýše se umístil Standa v týmu 
Řezané Vinnare, a nutno říct, že se jed-
nalo o ojedinělý kubbový zážitek. Další 
turnajovou zástavkou byl KUBB Mas-
ters Cup 2023, který pořádá Klub netra-
dičních sportovců v Novém Plese. Páté 
místo obsadil tým Kersko a pro ty, kteří 
nepostoupili do hlavního pavouka, byl 
připravený turnaj Little Masters Cup, 
který vyhrála naše Husinecká S ve slože-
ní Klárka, Pepíček a Jirka. Nadcházející 
víkend vyrazil na Vršovku pouze jeden 
náš tým, a to Husinecká S. V konkurenci 
24 týmů vybojovali skvělé 4. místo.

Poslední květnový víkend jsme již po 
sedmé pořádali u Hastrmana Husinec 
KUBB OPEN. Turnaje se za opět celo-
denního slunečného počasí zúčastnilo 
celkem 16 týmů, které všechny postupo-
valy do hlavního pavouka. Bohužel po 
cestě na nejvyšší příčky postupně vypa-
dávaly naše týmy a nakonec se nejvýše 
umístil tým Domácí potřeby ve složení 
Hanka, Áďa a Páťa, kteří skončili na 
4.  místě. Turnaj jsme letos ozvláštnili 
limitovanou edicí triček s  autorským 
designem, který si mohl kdokoliv za-
koupit. Příští rok se můžete těšit na roz-
šíření sbírky!

Zatím je to pro nás spíše tzv. bram-
borová sezona, ale spoustu turnajů 
a  velkých akcí je ještě před námi! Do 
prázdnin nás čeká turnaj v  Polici nad 
Metují a začátek léta bude patřit tradič-
ně Mistrovství Evropy, na které několik 
zástupců našeho spolku letí do švédské-
ho Stockholmu. 

Sledujte nás na sociálních sítích, kde 
můžete najít bližší informace k  našim 
aktivitám.

Katka Krmelová
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L É T Á M E  P R O  R A D O S T
A N E B  V Z D U C H  J E  O P Ě T  N A Š E  M O Ř E

Před třemi lety nastoupili do leteckého 
výcviku v našem aeroklubu Kralupy nad 
Vltavou, letiště Sazená, tři naši mladí 
adepti létání z Řeže a Husince. O ná-
ročnosti plachtařského výcviku a úrovni 
naší letecké školy hovoří už to, že úspěš-
né teoretické, praktické zkoušky, první 
sólo a pilotní zkoušku složil pouze jeden 
žák elementárního výcviku. A tím je Es-
ter Vlčková.

Ještě při výcviku po absolvování te-
oretického školení ohledně aerodyna-
miky nízkých rychlostí, stavby letadel, 
mechaniky letu, meteorologie, letecké 
radiofonie, provedení všech praktic-
kých úloh dle letové osnovy, teoretické 
zkoušky a praktickém přezkoušení in-
spektorem, letěla svůj první samostatný 
let. Dva lety, víc není pro první „sóla“ 
dovoleno. Její vzlet v aerovleku a samot-
ný let jsem sledoval ze země. Po vypnutí 
od vlečného letounu ve výšce cca 300 m 
nad zemí, jsem pozoroval jednotlivé 
fáze letu po okruhu. Vedle mě stál ka-
marád, instruktor, a jak mě viděl ner-
vózního, ujistil mě: „Neboj, létá dobře“. 
Následoval druhý vzlet. Po přistání jsem 
konstatoval: „Teda, ty máš lepší přistání 
než já.“

Po absolvování dalších letů a do-
končení leteckého výcviku v šestnácti 
letech získala pilotní průkaz pilota klu-
záků. V budoucnu se bude přeškolovat 
na pokročilý kluzák, akrobatickou L-33 
SÓLO. L-33 je úžasně obratné letadlo.

Další možností rozvoje je Maxicamp 
organizovaný naším aeroklubem Kralu-
py nad Vltavou, letiště Sazená, na leti-
šti Plasy, který je pořádán každoročně. 
Jsou tam výborné termické podmínky 
a hlavně dostupná výška 2 950 m. n. m. 
dle přepočteného tlaku na hladinu moře 
QNH. QNH je přepočtený tlak na hla-
dinu moře, podle kterého se nastavuje 
výškoměr. Tak je teoreticky zabráněno 
vzájemné hladinové kolizi mezi námi 
lehčími letadly a i dopravními letouny, 
která přeci jen potřebují více prostoru 
k vzletu, sestupu a manévrování. 

Právě na Maxicampu Ester po půl 
roce od získání pilotního průkazu ule-

těla tzv. „pětihodinovku“, a to dokonce 
s  přesahem jedné a tři čtvrtě hodiny, 
s kluzákem L-23 SUPERBLANÍK. Mně 
se to kdysi podařilo v Letňanech až po 
třech letech od získání pilotního průka-
zu a to s legendárním L-13 Blaník.

Tam nahoře je jiný svět. Přál bych 
mnoha dalším, aby ho poznali. Také 
bych chtěl informovat, že osvědčený 
motorový Blaník L13-SW Vivat OK-
8115 je stále v plné kondici a svezl jsem 
v něm již spoustu svých místních kama-
rádek a kamarádů. Letu zdar.

Svatopluk Vlček 

Že létání je odvěkým snem člověka, je všeobecně známo
V minulých příspěvcích jsem se věnoval všeobecným informacím o letecké činnosti. Nyní bych Vás chtěl seznámit s dalšími pozo-
ruhodnostmi tohoto koníčku.
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Plavba parníkem: 
 9:30 Praha, Čechův most – 11,50 Úholičky 
 11:50 Úholičky -12:00 Řež- 12,30 Libčice 
 12:40 Libčice – 13:00 Řež – 13:10 Úholičky 
 13:20 Úholičky – 13:30 Řež – 14:00 Libčice 
 14:10 Libčice – 14:30 Řež – 14,40 Úholičky 
 15:00 Úholičky – 15.10 Řež – 15:40 Libčice 
 16:00 Libčice – 16:25 Úholičky – 19:00 Praha, Čechův most 

Svatojánská noční jízda: 
 Noční jízda na kánoích, raftech, kajacích či pramicích. 
 Trasa Husinec – Máslovice (přívoz) 
 V cíli ohňová produkce, občerstvení, hudba. 
 Možnost zapůjčení lodě (kanoe, raft). 
 Formulář přihlášky najdete na www.maslovice.cz 
 Rezervujte co nejdříve, kapacita omezena 
 Dotazy směrujte na ou@maslovice.cz nebo na tel: 

724 191 246. 
 Akci pořádá DSO Údolí Vltavy a Přátelé kultury a muzea 
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K D E  S E  B E R E  P Y T L Í K

Začněme zvesela
Těla většiny z vás, kteří jste se rozhodli 
začít číst tuto sekci, se s ním již setkala 
– řeč je o lihu, alkoholu, ethanolu, ethyl-
alkoholu, CH3-CH2-OH či špiritusu, jak 
chcete. Tím z brambor, kukuřice, třtiny, 
obilí či z řepy nepohrdnou naše ekolo-
gičtější automobily, ten z jablek, ze šves-
tek, hroznů nebo chmele je pak rozsáhlé 
téma do jiné publikace. Studentům che-
mie se o těchto zdrojích spíše pomlčí, 
potraviny jdou stranou a pozornost se 
obrací k  nezměrnému množství che-
mických reakcí, při kterých lze ethanol 
vyrobit v laboratoři. Zdrojů lihu je tedy 
mnoho, nedostatkem lidstvo nikdy tr-
pět nebude, struktura je však jen jedna. 
A nezáleží na tom, zda vznikne „zdra-
vou“ přírodní cestou ve stodole z hrušek 
nebo jednou z chemických cest v baňce 
v digestoři (a přidáme třeba vyváženou 
směs bylin). Tím čistým laboratorním 
se pak například i léčí otrava metha-
nolem, který se občas vyskytne v  tom 
přírodním, stodolním. Možná vás teď 
právě napadne, proč zde tak sáhodlouze 
hovoříme o lihu a jak souvisí líh s igeli-
tovým pytlíkem. A nebudeme se zabývat 
nevolností, ale jinou vazbou těchto ko-
modit, a to chemickou.

Chemické okénko – vztah lihu k pyt-
líku
Materiálem igelitového pytlíku je nej-
častěji polyethylen, který vzniká poly-

merací ethylenu (CH2=CH2) za využití 
katalyzátoru na bázi jednoduchých slou-
čenin titanu a hliníku. Ethylen je plyn, 
který mimo jiné vylučuje zralé ovoce 
a urychluje tak jeho další zrání (zkuste 
dát třeba svá nezralá rajčata ze zahrádky 
na mísu se zralým jablkem nebo baná-
nem). Zejména je však téměř odpadem 
petrochemického průmyslu. Zdroje 
ropy však nejsou nevyčerpatelné, a po-
kud chceme dále pytlíky produkovat, je 
třeba se poohlédnout po jiné alternativě.

Tam i zpět, a hlavně k ekologičtějšímu 
pytlíku
Z  ethylenu můžeme hydratací vyrobit 
líh, to je dobré. A také naopak, může-
me z lihu dehydratací vyrobit ethylen, ze 
kterého polymerací obdržíme materiál 
na pytlík. Dehydratace lihu neběží sa-
movolně, ale je třeba ji zahřívat a kataly-

zovat. Běžně se využívá např. oxid hlini-
tý. Na Ústavu anorganické chemie, který 
je proslavený svou chemií boru a boranů 
(sloučenin boru s  vodíkem) se podaři-
lo připravit i tzv. „aktivní boran“. Jedná 
se o zajímavý porézní materiál, který 
vzniká za vysoké teploty reakcí boranu 
s organickým rozpouštědlem, např. he-
xanem nebo toluenem. Tento materiál 
má mnoho velmi zajímavých vlastností, 
které budou předmětem dalšího výzku-
mu. V této souvislosti však stojí za to vy-
zdvihnout jeho roli katalyzátoru pro de-
hydrataci lihu na ethylen. Ukazuje se, že 
tento materiál je stabilnější a účinnější 
než běžně využívané katalyzátory (navíc 
obsahuje bor, náš nejoblíbenější prvek) 
a výroba pytlíků bez ropy by tak mohla 
být zase o kousek snazší. 

Zuzana Kotková 
ÚACH AV ČR, v. v. i. 

Vědci z ÚACH na udržitelnější cestě
Zaběhlá myšlenková schémata nás mohou často omezovat a nutit upínat se k jedné možné pravdě. Uveďme například rčení „všech-
ny cesty vedou do Říma“ nebo fakt, že plasty pochází z ropy. Zatímco první bereme snad všichni s nadsázkou, výrobu plastů jinak 
než z ropy si naopak moc nepřipouštíme.
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N O V Ý  K O N T E J N E R  P R O  O D V O Z Y
A M E R I C K É H O  P A L I V A  J E  Z  Ř E Ž E

ÚJV Řež se významně podílí na odvo-
zech vysokoobohaceného jaderného 
paliva z výzkumných reaktorů do země 
jeho původu už od roku 2007. Toto pa-
livo se díky vysokému obohacení izo-
topem uranu U-235 skvěle hodí pro 
výzkumné práce nebo produkci radio-
izotopů pro lékařské účely, na druhé 
straně je to materiál, který lze bohužel 
použít i pro výrobu zbraní. Výzkumné 
reaktory na celém světě proto postupně 
přecházejí na paliva s nižším obsahem 
U-235.  To je stále dostatečně reaktivní 
pro potřeby výzkumu, ale zároveň sni-
žuje riziko zneužití. Původní paliva se 
v rámci mezinárodní iniciativy pro sní-
žení jaderných hrozeb — Global Thre-
at Reduction Initiative (GTRI) vrací 
do zemí svého původu. Projekt odvozů 

vyhořelého jaderného paliva zabraňuje 
zneužití jaderného materiálu a zároveň 
umožňuje bezpečné a efektivní zpra-
cování a skladování tohoto paliva ve 
zemích jeho původu, čímž se snižuje 
i  riziko možných úniků radioaktivního 
materiálu do životního prostředí.

Tým ÚJV Řež se v rámci GTRI podílí 
na navrhování a testování bezpečných 
kontejnerů pro přepravu paliva, tzv. 
obalových souborů, a zajišťuje i vlast-
ní přípravu a průběh těchto odvozů. 
V rámci 17 transportů už naši odborní-
ci přepravili celkem 3 328 kg uranu. To 
zahrnuje i 713 kg vysoce obohaceného 
uranu, který byl zatím převezen ze zemí 
bývalého východního bloku do Ruska 
a ze dvou afrických zemí do Číny. Tě-
žištěm bezpečných přeprav je obalový 
soubor, upravený „na míru“ pro každý 
typ paliva. Tyto kontejnery vyvíjí spo-
lečnost ŠKODA JS ve spolupráci s ÚJV 
Řež. 

Aktuálně se připravuje pokračování 
programu zaměřeného na výzkumné 
reaktory dodávané americkými společ-
nostmi. Přesně k tomu účelu navržený 
kontejner ŠKODA MTR-TRIGA byl 
nedávno úspěšně otestován v Řeži za 

dohledu amerických zákazníků. Díky 
univerzální konstrukci bude možné 
přepravovat v něm bezpečně palivo 
z  výzkumných reaktorů dvou různých 
typů, MTR i TRIGA. Samotné testování 
kontejnerů je velmi důkladné a probíhá 
na přesných maketách palivových sou-
borů. Kritéria posuzování jsou přísná 
a různorodá, ověřují klíčové vlastnos-
ti obalů z hlediska jejich kompatibility 
a  bezpečnosti při manipulaci a plnění. 
Vnitřní část musí palivo bezpečně fixo-
vat a zároveň umožnit hladkou naklád-
ku a vykládku, obal a dokonalé stínění 
musí vydržet například srážku kamionu 
a další potenciální nehody v průběhu 
silniční, železniční, říční nebo námořní 
přepravy. Testy nového kontejneru trva-
ly celý týden a kromě objednatelů se jich 
zúčastnili i zástupci českého Státního 
úřadu pro jadernou bezpečnost.

Pro ÚJV Řež je tato americká zakáz-
ka prestižním oceněním naší vysoké 
odbornosti a know-how.  Zkušenosti 
z průběhu testování pak plně využijeme 
při vlastních přepravách paliva do USA. 

Alena Rosáková 
ÚJV Řež, a. s., Skupina ÚJV

Nejnovější příspěvek ÚJV Řež k celosvětové jaderné bezpečnosti je… modrý kontejner.  Prototyp speciálního obalového souboru pro 
odvozy jaderného paliva z amerických typů reaktorů, který firma na jaře úspěšně otestovala, najde uplatnění v desítkách transpor-
tů citlivého materiálu z Evropy a Jižní Ameriky do USA.
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C O  S E  S K R Ý V Á  P O D  V Í T K O V E M

Mikrotron MT-25 byl uveden do provo-
zu v roce 1990, aby nahradil svého před-
chůdce MT-22. Lze na něm prozařovat 
i vzorky o hmotnosti desítek až stovek 
gramů. Některé metody umožňují měřit 
vzorky se zrnem velikosti 1–2 mm jako 
jsou těžké minerály nebo zlato.

Výrazně byl modernizován v  letech 
2003–2005, o několik let později získal 
nové počítačové řízení. Vybaven byl 
rovněž pneumatickou potrubní poštou 
a před několika lety i s  ním spojeným 
terminálem pro krátkodobé ozařování, 
což usnadňuje měření izotopů s  krát-
kým poločasem rozpadu. Terminál po-
užívá především metodu fotonové akti-
vační analýzy, například pro stanovení 
složek historických předmětů pro mu-
zea a další instituce, ale i hornin a dal-
ších materiálů. To je ale jen malý výsek 
toho, k čemu dnes Mikrotron slouží.

Co všechno umí
Mikrotron MT-25 je cyklickým urych-
lovačem relativistických elektronů, dru-
hotně je ale také zdrojem svazků fotonů 
(v podobě brzdného záření) a neutronů 
z fotojaderných reakcí. Všechny jsou vy-
užívány pro různé účely: elektronovými 

svazky se ozařují biovzorky (jako jsou 
kolageny za účelem jejich radiační po-
lymerizace), testují spektrometry a jiné 
detektory nebo produkují fluorescenč-
ní nanodiamanty. Fotonovými svazky 
jsou určovány podíly chemických prvků 
a  jejich izotopů v různých materiálech: 
zejména jde o fotonovou aktivační ana-
lýzu geologických vzorků. Elektronový-
mi i fotonovými svazky jsou ozařovány 
biovzorky či testovány materiály určené 
pro kosmický průmysl, fotony ze záření 
gama se využívají pro testování a kali-
brace přístrojů. V neutronových polích 
se testují detektory ionizujícího záře-
ní a radiační odolnost elektronických 
součástek. Na Mikrotronu jsou rovněž 
testovány materiály na bázi organických 
polymerů pro zdravotnické, potravinář-
ské a další aplikace.

Zajímavým využitím Mikrotronu 
je také radiační sterilizace materiálů, 
například pro Vysokou školu chemic-
ko-technologickou, Ústav organické 
chemie a biochemie AV ČR nebo  Vý-
zkumný ústav potravinářský Praha. Ra-
diační sterilizace nezanechává v materi-
álu žádnou zbytkovou radiaci a oproti 
jiným sterilizačním metodám má znač-

né výhody: probíhá bez zvýšené teploty, 
na kterou jsou některé materiály (zejmé-
na syntetické) citlivé, a choroboplodné 
zárodky spolehlivě zahubí během něko-
lika minut stejnoměrně ve všech vrst-
vách materiálu. Proto jej také během 
první koronavirové pandemie v  roce 
2020 nabídl ÚJF bezplatně zdravotní-
kům ke sterilizaci tehdy nedostatkových 
respirátorů a dalšího vybavení. Radiační 
sterilizaci lze rovněž bez jakýchkoliv ne-
gativních vedlejších důsledků použít ke 
zvýšení trvanlivosti potravin, například 
rybího masa.

Atraktivní umístění
A proč je Mikrotron umístěn právě 
v tomto tunelu? Nacisté jej začali stavět 
za války jako protiletecký kryt, v  roce 
1953 byl pak přebudován na kryt proti-
atomový. Některé jeho části jsou až tři-
cet metrů pod zemí a zařízení je tak ob-
klopeno skálou, což ještě zvyšuje již tak 
vysokou bezpečnost urychlovače. Boční 
chodba, v níž je umístěn, byla původně 
zamýšlena jako márnice. Vstup k zaříze-
ní samotnému kryjí dvojité pancéřované 
dveře.

Mikrotron slouží také pro výuku stu-
dentů Fakulty jaderné a fyzikálně inže-
nýrské ČVUT v Praze (která jej původně 
nechala vybudovat) a pro experimenty 
v rámci diplomových prací. Urychlovač 
je rovněž atraktivním cílem mnoha ex-
kurzí ze středních a vysokých škol, ale 
i dalších skupin zájemců.

Miroslav Dočkal
ÚJF AV ČR, v. v. i.

Třistametrový tunel pro pěší pod vrchem Vítkov, spojující pražské čtvrti Karlín a Žižkov, ukrývá v jedné ze svých bočních chodeb za 
nenápadnými dveřmi pomalovanými graffiti částicový urychlovač Mikrotron MT-25. Ten již od přelomu tohoto století provozuje 
v rámci Laboratoře Mikrotronu řežský Ústav jaderné fyziky.
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Jak se vám líbí tento Zpravodaj?
Zkoušíme nové provedení na křídovém papíře. Jak se vám čte a prohlíží?
Dejte nám vědět buď emailem: ou@husinec-rez.cz
Nebo vystřihněte tento lístek a vhoďte nám ho do schránky na obecním úřadě. 

Zpravodaj se mi líbí (zaškrtněte prosím):

 na křídovém papíru (aktuální vydání)
 
 na matném papíru ( jako čísla předchozí)
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Aktualizováno 6. 6. 2023

Zastupitelstvo Sport a kultura Život v obci Biopopelnice a bioodpadSpolek rodičů a přátel ZŠ a MŠ Husinec-Řež

Svoz biopopelnic19. 6.

Konkáva – Zmrzlina 
za vysvědčení30. 6.

Konkáva – Oslava 1. narozenin15. 7.

Zasedání zastupitelstva10. 7.

Svoz biopopelnic3. 7. Turistický závod TéZetko10. 9.

Konkáva – Barista nanečisto 
14+ pokračování 19. 6.

Svoz biopopelnic17. 7.

Svoz biopopelnic11. 9.

Zasedání zastupitelstva11. 9.

Konkáva – Divadélko pro děti21. 6.

Svoz biopopelnic 31. 7.Den na řece24. 6.

Svoz biopopelnic14. 8.

Svoz biopopelnic 25. 9.

Svoz biopopelnic 9. 10.

Konkáva – Lego hrátky28. 6.

KUBB – HUSINECká ŘEŽba7. 10.

Schůzka herního klubu12. 9.

Schůzka herního klubu3. 10.

Svoz biopopelnic 28. 8.
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